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Ob letošnjem občinskem prazniku

Domicil II. grupi odredov
V okrašeni dvorani občinske skupščine Ljubljana Mostc- 

Polje je bila 8. julija 1967 slavnostna seja obeh zborov skup
ščine. Poleg odbornikov so se je udeležili tudi častni gostje, med 
njimi predsednik mestnega sveta inž. Miha Košak, sekretar 
mestnega komiteja ZK Franc Mirtič, predsednik mestnega od
bora SZDL Janez Zemljarič, predstavniki mesta Celje, borci II. 
grupe odredov in še mnogi drugi družbeno politični delavci 
občine in mesta.

Po sprejetem predlogu dnev
nega reda je spregovoril pred
sednik občinske skupščine Lju
bljana Moste-Polje Polde Ma
ček:

TOVARIŠICE IN TOVARIŠI

Mineva 26 let, ko so počile 
prve partizanske puške v ob
močju današnje občine Ljub
ljana Moste-Polje. 10. julij 1941 
je le eden pomembnih dni v 
zgodovini boja delavskega raz
reda naše občine, za nas pa 
osrednji dan občinskega praz
novanja, dan, ko so naši delav
ci, kmetje in mladinci zagra
bili za orožje, zavedajoč se, da 
je to edina pot do nacionalne 
osvoboditve izpod fašističnih 
okupatorjev in da pomeni zma
ga v tem boju tudi vzpostavitev 
demokratične ljudske oblasti, 
oblasti, ki bo odprla lepšo bo
dočnost za našega delovnega 
človeka

Ob teh dejstvih ne bo od
več, če si približamo v spomin 
glavne etape boja, ki se ni za
čel 10. .julija 1941, temveč mno
go prej in segajo prvi koraki 
v same začetke nastajanja de
lavskega razreda v naši občini. 
Ta boj je bil živ že pred prvo 
svetovno vojno. Središče tega 
gibanja je bilo delavstvo vev
ške papirnice in meščanskih 
tovarn. Delavske mezdne stav
ke so bile že v letih 1900, 1908. 
1912, protestne stavke pa v le
tih 1922. 1925 in 1928.

Pod vplivom oktobrske revo
lucije sta naraščala moč in 
borbenost delavskega gibanju. 
Železničarji v Mostah in Zalo
gu so bili nosilci revolucionar
nih idej. Naš delavski razred 
Je postal sestavni del medna
rodnega revolucionarnega de- 
lavkega gibanja, saj je nastal 
tudi pod idejnim vplivom re
volucionarnih idej in dejanj 
delavskega razreda širom po 
svetu. Uporabljal je tudi iz
kušnje boja mednarodnega de
lavskega gibanja in sprejemal 
teorijo marksizma-lcninizma.

Ze leta 1920 so na Zaloški 
cesti padle prve žrtve, ko je 
takratni klerikalni voditelj in 
notranji minister dr. Anton Ko
rošec ukazal streljati na ne
oboroženo množico. Življenje 
za delavske pravice je dal med 
drugimi Jakob Črne, ranjena 
pa sta bila Franc Perdan in 
Jože Zidan.

Moč delavskega razreda se 
je manifestirala tudi ob vo
litvah, ob proslavah 1. maja. 
komemoracijah v spomin žrt
vam na Zaloški cesti in v boju 
proti fašistični Orjuni, ko so 
naši delavci podprli trboveljske 
rudarje in preprečili fašistične 
Poskuse tudi v naši občini. To 
je bilo obdobje bogatega revo
lucionarnega vrenja, kj pa je 
ostalo neizkoriščeno zaradi ob
jektivnih razlogov in tudi za
radi slabosti subjektivnih sil.

Vpliv socialne demokracije in 
razni buržoazni posegi so tudi 
tu zaustavili organizacijo revo
lucionarnega gibanja težak 
udarec pa so mu zadali protide- 
lavski zakoni in šestojanuarska 
diktatura .

Oživitev revolucionarnega gi
banja sega v leto 1930, ko se 
stopnjuje odpor proti diktaturi 
in ko se vse bolj čuti nov polet 
revolucionarne misli, ko znova 
oživijo delavske vrste.

Organiziran je nov partijski 
komite, ki postane nosilec revo
lucionarne kontinuitete in no
silec politične linije. Rezultat 
take, dejavnosti je hiter porast 
članstva partije in simpatizer
jev. Ustanovljene so nove par
tijske organizacije.

Ena osnovnih nalog tega časa 
je bila organizacija in idejna 
utrditev partije, druga — prav 
tako važna — pa prenos dela 
iz zaprtih celic med najširše 
množice. To je komunistom tu
di uspelo. S svojo idejnopolitič
no akcijo so poživili delo v de
lavskih kulturnih društvih Svo
boda, ki so postala središča, kjer 
so se zbirali revolucionarni de
lavci in mladina in tu dobivali 
prva znanja o teoriji marksizma 
in leninizma. Navezani so bili 
tudi prvi stiki s krščanskimi so
cialisti v vevški tovarni, in si
cer kot rezultat spoznanja, da 
lahko proletariat doseže svoje 
cilje le, če je enoten. Skupaj so 
nastopali na volitvah pa tudi ob 
večmesečnem štrajku v tovarni 
Vevče ter v drugih tovarnah v 
naši občini.

V ekonomskem in političnem 
boju, ki je dosegel svoj višek 
v stavkovnem gibanju leta 1936, 
se je kovala enotnost delavskega 
gibanja. Ne samo stavkovna gi
banja, tudi manifestacije in 
praznovanja 1. maja. protidra- 
ginjske akcije, akcije pomoči in
ternirancem v Bileči. demon
stracije proti profašističnemu re
žimu so dakazi, da je bilia parti
ja s svojim programom in cilji 
tisto osrednje akcijsko središče, 
okoli katerega so se v večini 
zbrali naš delavski razred, kme
tje in mladina. Komunisti se 
tedaj niso zapirali v lastne par
tijske organizacije, temveč so 
delovali in vodili tako delav
sko kulturno društvo Svoboda in 
kasneje Vzajemnost, društva 
kmečkih fantov in deklet, druš
tvo Sokol, strokovne in druge 
organizacije ter izkoristili vsako 
javno manifestacijo za tolma
čenje ciljev in neposredne ne
varnosti fašizma in profašistič- 
nega režima stare Jugoslavije. 
Do hudih zaostrenj s profašistič- 
nim režimom in zdiferencirani- 
mj klerofašisti iz naše ol>činc 
je prišlo tudi ob volitvah v letih 
1936 in 1938. Čeprav so bile vo
litve javno kontrolirane, je de- 
lavsko-kmečka lista na več vo
liščih zmagala. Takratni kandi
dat Franc LESKOŠEK, kandidat 
dealvske kmečke liste, ki so ga 
naši ljudje poznali in vedeli, da

predstavlja partijo, je od skup
nih 763 glasov, ki jih je dobil 
v 28 občinah ljubljanskega okra
ja, dobil v naši občini 43 gla
sov.

Partija pa ni skrbela samo za 
čimširšo povezavo z množicami 
in' za enotno fronto, temveč se 
je v ilegalnem delu organizacij
sko in številčno utrjevala in kre
pila ter posvečala mnogo časa 
tudi idejnemu delu. Ze mnogo 
let pred vojno so v naši občini 
delovale ilegalne tiskarne, ki so 
nadaljevale delo med NOV; tu 
so bile organizirane ilegalne ba
ze za naše vodilne člane partije, 
med drugimi za tovariše Edvar
da Kardelja, Ivana Mačka-Ma- 
tijo, Franca Leskoška, Toneta 
Tomšiča, Borisa Kidriča, Borisa 
Kraigherja in druge, tudi za ko
muniste drugih dežel, med njim; 
člana CK italijanske partije 
Martinija Rigoleta in Umberta 
Massola, ter člana komintcrnc 
in politbiroja češke partije An- 
tonina Šverme, ki so več mese
cev živeli v naši občini.

Tilko je bila na predvečer fa
šistične okupacije in začetka 
oborožene vstaje dosežena enot
na fronta delavcev, kmetov in 
mladine pod vodstvom partije, 
fronta z enotnimi idejnimi in 

(Nadalj. na 2. str.)

Brzojavka predsedniku republike
DRAGI TOVARIŠ TITO!

Ob praznovanju praznika občine Ljubljana Moste- 
Polje in podelitvi domicila II. grupi odredov Ti od- 
boniki, borci NOV in II. grupe odredov ter predstav
niki družbenopolitičnih organizacij, zbrani na svečani 
seji občinske skupščine Ljubljana Moste-Polje poši
ljamo iskrene, tople in prisrčne pozdrave.

Današnja svečanost ob našem prazniku je potr
ditev uspešno zastavljenega veličastnega boja za na
predek socializma, za solidarnost in humano sodelo
vanje med narodi Jugoslavije in aktivni boj za mir v 
svetu.

Globoko se zavedamo, kako tesno so povezana 
Tvoja ustvarjalna prizadevanja z našimi željami in 
vero v lepšo prihodnjost, kar nas obvezuje ustvar
jati lepši in srečnejši jutrišnji dan v nadaljevanju 
graditve socializma in razvoja miroljubnega sožitja 
med narodi.

Dragi tovariš Tito! Dovoli, da ti želimo še dolgo 
in srečno življenje.

V Ljubljani, dne 8. julija 1967

V dvorani občinske skupščine Moste-Polje med slovesnostjo 
ob podelitvi domicila II. grupi odredov.

Korak k reorganizaciji ZK
Priprave za ustanovno kon

ferenco bodočih krajevnih ko
mitejev v naši občini so v te
ku. Pravzaprav lahko rečemo, 
da je napravljen korak od teo
retičnega razglabljanja k prak
tičnim dejanjem.

Občinski komite je predal 
skrb za pripravo ustanovnih 
konferenc in bodočih komite
jev iniciativnim skupinam Ko
deljevega, Polja in Zelene ja
me — Jarš.

Skupine tvorijo komunisti, 
ki so sc že do sedaj odlikovali 
z organizacijskimi sposobnost
mi. Naloge teh iniciativnih sku
pin so zahtevne, saj je treba 
poleg vsebinskih vprašanj re
šiti vrsto nalog v zvezi s kad
rovsko politiko in tehničnimi 
problemi.

Skupine, ki se ukvarjajo z 
vsebinskimi pripravami za 
konference in delo bodočih ko
mitejev, morajo pripraviti de
lovni program ustanovnih kon
ferenc, teze, na podlagi kate
rih se bodo osnovne organi
zacije in delegati že pred kon
ferenco lahko pripravili in na 
konferenci z razpravami pri
spevali k oblikovanju idejnih 
in organizacijskih stališč kra
jevnega komiteja in članov. 
Morda je od teh priprav naj
več odvisna, ali bo vpliv ko
munistov do bistvenih družbe
nih dogajanj v bodoče dovolj 
močan, ali bodo komunisti 
vplivali na okolje v katerem 
živijo in delajo. Ne bi bilo od
več, če bi te skupine že pri
pravile tudi neke načrte za

rešitev nekaterih akutnih pro
blemov, kot npr. sprejema 
mladih v ZK, saj je evidentno, 
da so osnovne organizacije to 
vprašanje zanemarile, bodisi 
zaradi neopravičenih in neute
meljeno pretiranih kriterijev 
za sprejem ali pa sploh tega 
niso dale na »dnevni red-1; da
lje: dograjevanje samouprav
nega sistema, ki marsikje niti 
ne omogoča vpliva samou
pravljavcev niti družbene sku
pnosti, kar je očitno zlasti v 
zdravstvu, šolstvu in drugje. 
Skratka odprtih vprašanj je 
precej.

Obe drugi skupini, ki se uk
varjata s kadrovskimi in teh
ničnimi vprašanji morata prav 
tako rešiti vrsto zapletenih na
log, od katerih bo odvisno de
lo bodočega komiteja.

Čeprav sovpada čas za pri
pravo ustanovnih konferenc v 
obdobje letnih dopustov, lah
ko na podlagi dosedanjih re
zultatov zagotovo pričakujemo, 
da bodo konference, ki so pred
videne za september, dobro 
pripravljene.
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Domicil II. grupi odredov
(Nadaljevanje s 1. strani)

kratičnimi političnimi cilji. Se 
posebej je treba poudariti, da so 
se v to fronto v celoti vključili 
krščanski socialisti, Sokoli (ra
zen nekaj izjem) in da je bila 
ta enotnost dosežena že pred 
okupacijo leta 1941.

Partija v naši občini je imela 
v svojih vrstah čez 80 organi
ziranih in prekaljenih članov 
in preko 100 članov SKO.T-.\. Te j 
fronti nasproti pa je stala v Slo
veniji najbolj zagrizena skupina 
potuhnjenih klerofašistov, čla
nov KA, ki so jih vodili znani 
predvojni izdajalci, župniki in 
kaplani na čelu s poljskim žup
nikom Ketejem in drugimi.

Tako smo pričakali okupacijo, 
pripravljeni, da sc z orožjem 
upremo okupatorju in začnemo 
boj za vzpostavitev nove demo
kratične ljudske oblasti. Temelji 
so bili že postavljeni in naši 
ljudje so sprejel) program in ci
lje OF. Tu ni bilo omahovanja. 
Boj se je začel na sam prvi dan 
vojne .Po nalogu partije so lju
dje pričeli zbirati in se priprav
ljati na oborožen boj. To je naj
lepše dokumentiral župnik Kete, 
ki je s svojimi izdajalci budno 
spremljal aktivnost komunistov 
in simpatizerjev. V Slovencu je 
zapisal: "Veliko municijsko skla
dišče v D. M. v Polju je na ve
liki petek leta 1941 zgorelo (ap
ril). Ni še bila nevarnost pred 
eksplozijami granat pri kraju, 
ko so komunisti že plenili, kar 
se je še rešiti iz tega skladišča 
dalo: veliko zalog streliva, og
romne količine ročnih bomb in 
podobno. Polne vozove pod skrb
nim nadzorstvom komunistov 
domačinov so prevažali v 
bližnje gozdove in se je tako 
kopičila zaloga.« Župnik Kete je 
napisal tako, kot je v resnici bi
lo. Pozabil je le, da sta on in 
njegov krog začela z odkritim 
izdajstvom prav na veliki petek 
leta 1941, ko je poslal v Ljub
ljano člana KA iz Polja Kran- 
nerja in Hirschegglerja, da po
vesta "narodnemu svetu«, kako 
komunisti zbirajo orožje. Zato 
so že prvi dan fašisti iskali orož
je in aretirali nekaj svobodo
ljubnih ljudi. Temu so sledila 
nova izdajstva, tako da so šli 
komunisti in drugi revolucio
narji v ilegalo že v prvih dneh 
okupacije.

Tako pride do prvih oborože
nih skupin, do prvih partizan
skih skupin, ki začnejo po nalo
gu partije boj z okupatorjem. 
Do prvih strelov in spopadov 
z Italijani pride na ozemlju da
našnje naše občine na dan fa
šističnega napada na SZ, ko v 
Snebcrjah pade prva žrtev fa
šističnega terorja delavec Slav
ko NOVAK, in 12. julija v Sla
pah, ko se večja oborožena sku
pina aktivistov s čolni umika v 
Podlipoglavske hribe in pride do 
obojestranskega obstreljevanja; 
16. julija 1941 pa pade pod stre
li zaloške partizanske skupine 
v Besnici neki nemški vojak — 
prvi okupatorski vojak, ki je pa
del v območju naše današnje 
občine, po nemških uradnih do
kumentih pa prvi vojak tret
jega rajha, ki je padel na Slo
venskem. Ta dejstva in ti do
godki dokumentirajo naš občin
ski praznik, 10. julij.

Sicer pa tem dogodkom ne gre 
osrednji pomen. Za naše delav
sko gibanje je bilo še več po- 
mebnejših dogodkov in vsak od 
njih ima in bo imel svoje mesto. 
Za nas .je pomembno to, da .je 
v naši občini partiji pred vojno 
in v revoluciji uspelo združiti 
vse napredne sile in jih povesti 
v boj za nacionalno in socialno 
osvoboditev. O tem pričajo tudi 
zgodovinska dejstva, ki govore 
o udeležbi naših ljudi v NOV. 
Lahko trdimo ,da je šlo vse 
mlado in staro — razen peščice 
klerofašistov, ki so se utaborili 
na Urhu pod okriljem okupa
torjev. V tem veličastnem boju 
je dalo svoja življenja 966 ob
čanov naše občine. Od tega jih 
je 526 padlo v NOV, 288 umrlo

v zaporih in internacijah, 59 je 
bilo ustreljenih talcev, 93 pa je 
bilo ubitih od fašističnih okupa
torjev.

Ponosni smo lahko na 211 no
silcev partizanske spomenice iz 
leta 1941, na 13 narodnih hero
jev iz naše občine in na več 
drugih, že umrlih vidnejših re
volucionarjev predvojnega de
lavskega gibanja, ki so padli v 
NOV alj umrli na posledicah 
naporov.

Tovarišice in tovariši!

Datnašnji dan in praznovanje 
ima za nas še poseben pomen! 
Domicil dajemo II. grupi odre
dov prvi slovenski brigadi, ki je 
imela v prvih dneh našega boja 
odločilen pomen za nadaljnji 
razvoj in potek patizanstva.

II. grupa odredov je delovala 
na Dolenjskem, Notranjskem, 
Gorenjskem in Koroškem in 
končno na Štajerskem v izred
no težavnih okoliščinah in je bi
la vzorna predhodnica poznej
ših slovenskih udarnih enot. De
lovala je na območju naše ob
čine, se bojevala na Jančah, nje
ne enote pa so dobile pomoč in 
zatočišče v središču sovražniko
vih postojank v Zadobrovi že 
leta 1942. Večina borcev iz naše

BRZOJAVKA ČASTNEMU 
OBČANU

TOVARIŠ KARDELJ

Današnja svečana seja 
skupščine občine Ljubljana 
Moste-Polje v počastitev ob
činskega praznika ima po
seben zgodovinski pomen, 
ker podeljujemo domicil II. 
grupi odredov.

Herojska dejanja borcev 
II. grupe odredov so bila 
velikega pomena v boju s 
fašističnim okupatorjem in 
domačimi izdajalci, ki so 
neusmiljeno teptali slo
venski narod. Ko danes H- 
grupi odredov podeljujemo 
domicil, se obenem spo
minjamo vseh borcev in 
aktivistov, ki so delovali 
na območju naše občine. 
Razvoj revolucionarnega gi
banja v občini je tesno po
vezan tudi s Tvojim nepo
srednim delom, saj si med 
nami živel, delal in usvar- 
jal.

Zbrani na svečani seji 
občinske skupščine v po
častitev občinskega prazni
ka Ti kot prvemu častnemu 
občanu pošiljamo tople in 
iskrene pozdrave.

Ljubljana, 8 julija 1967
Borci aktivisti in občani 

občine Ljubljana Moste- 
Polje

občine je odšla v II. grupo od
redov. To je bila enota, ki nam 
je bila najbližja, takorekoč na 
našem pragu. Za vsako občino 
je ponos, da daje domicil tako 
pomembni in prekaljeni parti
zanski enoti.

Občina mesta Celje je pode
lila domicil II. grupi odredov 
letos maja, mi pa sprejemamo 
le formalni sklep, sai smo prak
tično že nekaj let delali in pro
slavljali njene pomebnejše ob
letnice in zmage.

Ko dajemo domicil neki eno
ti, ne gre za to, da kvantifici- 
ramo, koliko borcev je dalo ne
ko območje, tudi de zato, kje je 
bila ustanovljena in tudi ne za 
to, da proslavljamo pomembnej 
še dogodke, ustanovitev ali de
lovanje v ožjem krogu borcev 
te enote, temveč gre za prena
šanje tradicij, duha in boja te 
enote na mlajše generacije in 
na čimširši krog ljudi. Celjani 
so zasledovali to in tudi dostoj
no in veličastno opravili to na
logo. Tradicije se prenašajo in 
naš namen in cilj naj bo, da jih 
ohranimo čim dlje in v čimšir- 
šem krogu delovnih ljudi.

Med ploskanjem je predsed
nik občinske skupščine Polde 
Maček dal besedo predsedniku 
občinskega odbora ZZB NOV 
Francu Taurerju, ki je v kraj
šem govoru spremljal pot II. 
grupe odredov od prvih začet
kov v hribih jugovzhodno od 
Ljubljane do njenega slavnega 
uspelega pohoda na Štajersko 
konec avgusta leta 1942, ko se 
je pridružila štajerskim parti
zanskim enotam.

Tovarišice in tovariši odbor
niki, dovolite mi, da vas po
zdravim v imenu ZZB NOV na
še občine in borcev partizanske 
enote II. grupe odredov.

Ob koncu pa je dejal:
Predlagam, da skupščina po

deli domicil tej enoti s poudar
kom na naslednjih dejstvih:

1. II. grupa odredov je nasta
jala na območju naše občine; v 
zimi 1941/42 je taboril Štajer
ski bataljon na Pugledu.

2. II. grupa odredov je na ob
močju naše občine dosegla velik 
uspeh v bojih z Nemci na Jan
čah maja leta 1942.

3. II. grupa odredov je na ob
močju naše občine razbila prvo 
belogardistično oboroženo enoto 
maja leta 1942 v Dobrunjah.

4. II. grupa odredov, sestav
ljena na Dolenjskem, je štela 
513 mož; med njimi je bilo iz 
naše občine 296 partizanov in 
in 8 partizank.

5. V bojih II. grupe odredov 
je dalo svoja življenja 157 bor
cev s področja naše občine.

6. Ljudski odbor Polje je leta 
1947 prevzel pokroviteljstvo nad 
II. grupo odredov.

7. Leta 1959 je republiški od
bor ZZB NOV Slovenije določil 
domovinske občine za vse važ
nejše partizanske edinice. Za 
našo občino je bila določena II. 
grupa dredov.

Sodim, da je predlog za pode
litev domicila utemeljen.

Glasovanje ni bilo potrebno! 
Z navdušenim ploskanjem so vsi 
navzoči potrdili enotno voljo, da 
podelijo domicil II. grupi odre
dov in se tako pridružijo Celja
nom v skupnih prizadevanjih 
ponesti borbene tradicije tc par
tizanske enote in prek nje svet
le tradicije vsega narodnoosvo
bodilnega boja bodočim gene
racijam za zgled.

Pred zastavo II. grupe odre
dov je nato predsednik občin
ske skupščine prebral besedilo 
domicila in čestital častni dele
gaciji te partizanske enote ob 
podelitvi domicila. V imenu 
borcev se je za čestitke toplo 
zahvalil predsednik občinske 
ZZB NOV. S slavnostne seje so 
nato poslali brzojavki maršalu 
Titu in prvemu častnemu ob
čanu občine Edvardu Kardelju.

XXX

Dvorana se je izpraznila, svečano ozračje pa se je preneslo 
v Podgrad. Tam je bilo začeto partizansko srečanje. Vevški pi
halni orkester z obema zabavnima ansambloma, partizanski hu
morist Igor in seveda razigrana volja vseh prisotnih so prispevali, 
da bo letošnji občinski praznik ostal v razvoju občine Ljubljana 
Moste-Polje nepozabno doživetje.

XXX

Za hip smo obstali, se s ponosom ozrli na težko, a zmagovito 
prehojeno pot in še bolj strnili sile za naprej.

Pomoč arabskemu ljudstvu
Doslej so darovali pomoč toda akcijo bo treba pospešiti.

Dosedanji odbori za po
moč vietnamskemu ljudstvu 
so se ob agresiji Izraela na 
arabske države preimeno
vali v odbore za pomoč žr
tvam imperialistične agresi
je. Naloga njihovih odborov 
je ostala enaka za zbiranje 
denarne in materialne po
moči.

Akcijo, ki se je pričela 
zadnje dni junija, so želeli 
zaključiti konec prihodnje
ga meseca, vendar se je za
radi izredno velikega obse
ga in nekaterih objektivnih 
težav zavlekla oz. še traja. 
Težave nastajajo predvsem 
zato, ker nekatera podjetja 
dajejo pomoč v materialu 
ali celo spreminjajo denar
na nakazila v blagovne iz
delke, ki jih bo moral koor
dinacijski odbor za pomoč 
žrtvam imperialistične agre
sije prodajati na licitacijah.

Akcija je tudi v naši ob
čini naletela na zelo širok

odziv. Novi občinski odbor, 
ki se je prvič sestal v za
četku julija, je takoj pričel 
s svojim delom in prvi re
zultati prizadevanja se ka
žejo v denarni in material
ni pomoči delovnih kolekti
vov in oroanizacij.

Doslc jso darovali pomoč 
naslednji kolektivi: Kolin
ska (10.000 N din), TEOL 
(1.500 N din). Javna skladiš
ča (5.040 N din), Izolirka 
(7.646 N din). Kemična to
varna Moste (9.486,72 N din). 
Gostinstvo Moste (1.000 N 
din). Zdravstveni dom Mo
ste (211,50 N din), ZZB Mo
ste (1.000 N din) in osnovna 
šola Janče (32,50 N din).

V obliki izdelkov sta da
rovala Žito (vrednost 30.000 
novih dinarjev) in Totra, 
medtem ko so v Papirnici 
Vevče in še nekaterih dru
gih kolektivih sprejeli sklep, 
da bodo darovali svoj eno
dnevni zaslužek.

Zaposlovanje mladine
ZAPOSLOVANJE MLADINE PRED OBČINSKO SKUPŠČINO 
KAJ SMO GLEDE TEGA DOSLEJ STORILI IN KAJ BO SE 
TREBA STORITI?

OSREDJA TOČKA 5. SEJE OBEH ZBOROV OBČINSKE 
SKUPŠČINE MOSTE-POLJE JE BILA POSVEČENA PROB
LEMU, KI GA PRED VSO SKUPNOST POSTAVLJA IZVAJA
NJE NAČEL GOSPODARSKE REFORME — ZAPOSLOVAN- 
NJU MLADINE.

Vključevanju mladine, ki zapušča osnovno šolo in vstopa na 
delo ali v uk oz. priučitev in zaposlitev, so pristojni organi po
svečali vedno vso pozornost. Še posebno pa je ta problematika 
postala pereča v sedanjem času, ko se je zaradi splošnega gospo
darskega položaja bistveno zmanjšala možnost vključevanja mla
dine na omenjena področja.

Problem nevključcne mladi
ne je kompleksen družbeni po
jav, ki prizadeva perspektivno 
mladino, njen normalni osebni 
razvoj in s tem posredno ust
varja nenormalno stanje, ki se 
bo, če celotna skupnost proble
ma ne bo zadovoljivo rešila, 
nujno odrazilo s svojimi nega
tivnimi posledicami tudi v na
šem bodočem ekonomskem raz
voju. Osnovna značilnost tega 
pojava je, da je obsežen in da 
iz leta v leto narašča. Grozlji
ve oblike te značilnosti pa še 
potencira vse manjša priprav
ljenost delovnih organizacij in 
zasebnikov za vključevanje 
mladine.

Po zaključku šolskega leta 
1966 67 se je število mladincev 
v občini ,ki še nimajo predvide
ne možnosti za vključitev, po
večalo na 350: sem je vštetih 
tudi 32 mladoletnikov, ki bi 
jim bilo potrebno zaradi druž
bene neprilagodljivosti takoj 
zagotoviti zaposlitev, ter 19 
mladoletnikov, ki bodo letos 
zapustili vzgojne zavode ali 
končali šolsko obveznost na 
posebnih šolah.

V razpravah o tej problema
tiko so odborniki predvsem 
opozarjali na pojave, ki jih od
bor za delo ni obravnaval v 
svojem poročilu. Seja se je od 
dveh predhodnih, kjer so tudi 
razpravljali o teh problemih, 
razlikovala v tem, da so od
borniki soglasno sprejeli vrsto 
priporočil in sklepov, ki naj 
bi konstruktivno reševala to 
perečo problematiko,

Ker v občini 14 obrtnikov ko
vinske in gradbene stroke za
posluje le 22 vajencev je ob
činska skupščina sklenila zni
žati dajatve obrtnikom, ki bo
do vzeli mladince v uk, za
50.000 starih dinarjev, medtem 
ko naj bi nagrado vajencev ob
ravnavali kot režijske stroške, 
ki niso obdavčeni. Približno
100.000 dinarjev manj dajatev 
letno naj bi bila stimulacija 
obrtnikom, (ki naj se zaveda
jo, da so tudi oni dolžni izgra
jevati družbo, v kateri žive), 
da bi vzeli čimvečje število 
mladih ljudi v uk. Podobne

olajšave naj bi veljale tudi za 
delovne organizacije in gostin
ce, ki z namernim in hitrim od- 
slavljanjem mladih ljudi na 
poskusnem delu pravzaprav iz
koriščajo poceni delovno silo, 
ji pa ne dajejo nobenih per
spektiv oz. možnosti za izuči- 
tev.

Odborniki so na začetku raz
prave ugotovili, da bi bilo v 
sodelovanju s šolami, starši in 
ustreznimi strokovnimi služba
mi nujno pri mladih ljudeh vz
buditi zanimanje in jo usmer
jati tudi v mesarski, vodovod- 
noinstalaterski, ključavničarski 
in tesarski poklic, ki so zaradi 
nepravilnega vrednotenja sla
bo zasedeni in ne morejo ugo
diti vsem potrebam družbe. 
Prav tako so odborniki meni
li, da bo morala podjetja čim- 
prej izdelati globalne načrte in 
analize svojih bodočih potreb 
po novih delavcih, da bi mo
rala bolj odpreti vi-ata dekle
tom na tistih delovnih mestih, 
kjer bi se ženska mladina lah
ko z uspehom uveljavljala. 
Sprostijo naj se tudi predpisi 
o dokončani osnovni šoli v po
klicih, kjer ta izobrazba ni nuj
no potrebna. Skupščina je med 
irugimi sklepi sprejela tudi pri
poročilo delovnim kolektivom 
da glede delovne prakse libe
ralizirajo razpisne pogoje. Ne
kaj odbornikov je zopet opozo
rilo, da precej upokojencev z 
dobrim pokojninami ali pred
časno upokojenih mlajšij^ lju
di neupravičeno "Odjeda« de
lovna mesta strokovno uspo
sobljeni mladini. Skupščina je 
sklenila poslati že neštetokrat 
ugotovljeno mnenje, naj taki 
posamezniki bolj humano us
merjajo svojo življensko ener
gijo v razne družbenopolitične, 
socialne ali športne organizaci
je.

Poročilo o vseh problemih za
poslovanja mladine, ki jih je 
obravnavala, je skupščina sk
lenila poslati delovnim organi
zacijam, ki naj bi ga preučile 
in dale konkretne odgovore za 
reševanje te pereče problema
tike.

Primož Pohleven
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2e takoj prvi dan po odprtju je bilo v mladinskem klubu
zelo živahno

OB ROJSTVU
PRAV ZA OBČINSKI PRAZNIK NASE OBČINE SO NA 

KODELJEVEM ODPRLI PRVI MLADINSKI KLUB V NAŠI 
OBČINI. OB OTVORITVI SO BILI NAVZOČI PREDSEDNIK 
OBČINE, PREDSEDNIK SVETA ZA DRUŽBENI STANDARD, 
SVETA ZA TELESNO KULTURO, SEKRETARJA ZMS IN 
ObZTK IN — OBA STARSA GOLJA. NI PA BILO NOBENEGA 
NJUNIH 4 OTROK, KI SO SICER »KUHANI IN PEČENI NA 
SLOVANU«.

Uspel izlet ZB Nove Jarše
76 ČLANOV ZB NOVE JARŠE SE JE Z DVEMA AVTO

BUSOMA POPELJALO SKOZI KRANJSKO GORO, CEZ VR
ŠIČ. MIMO TRENTE IN BOVCA V DOLINO SOČE TER OBIS
KALO TUDI BOLNIŠNICO »FRANJA« V CERKNEM.

In ko je bil čez nekaj dni pr
vi sestanek kluba, kjer naj bi 
se dogovorili o delu in urniku 
v klubu, so prišli le inž. Go
lja in dva, trije starejši odbor
niki.

Naš občinski praznik nas 
spominja dni, ko so naši očetje 
naredili odločilni korak k te
mu, da sebi in predvsem nam 
zagotove bodočnost. Priborili 
so nam svobodo tudi z daro
vanjem svojih življenj.

Dolga leta darovanja samega 
sebe za mladi rod so skoraj žc 
zgodovina. Pa vendar teh da
rov še ni konec. Mi pa, kot še 
marsikaj, ne znamo ceniti teh 
darov.

Mladinski klubi širom po 
Sloveniji so marsikje proble
matični. S tem na Kodeljevem 
ne bo tako, to vemo že naprej. 
Uspel bo — toda na račun či
gavega dela? Mladi pravzap
rav še vedno čakamo, da nam 
vse prinesejo na mizo.

Mladinski klub na Kodelje
vem (pri igrišču Slovana) ima 
naslov: Klub mladih športni
kov. Vanj ima vstop vsak spo
doben mlad športnik, ki pa sc 
mora včlaniti v ta klub (ne v 
Slovan). Kar prav je tako, saj 
red mora biti. Televizor, gra
mofon. radio, šah in časopisi — 
to je že na razpolago. V krat

kem dobe še mizo za namizni 
tenis in avtomat za igranje na
miznega nogometa. Odprt je 
klub od 10—12 in od 16—22 
ure.

Potrebno bo pomisliti na pro
gram kluba: kdaj pa kdaj kako 
predavanje, voden pogovor, 
športni film ali ples. Morda se 
še ne mudi in bo to bolj pe
reče na zimo. Toda kadarkoli, 
mladi se moramo o tem pogo
voriti sami, sicer: ne prisluhne
jo željam mladih!?

Pravzaprav sem naredil kri
vico Goljevim otrokom — trije 
fantje igrajo rokomet, dva od 
njih sta kapetana svojih ekip, 
dekle pa spremlja redno vse 
njihove nastope, pa tudi tre
ninge. Prav vsi so bili ta čas 
na počitnicah. Toda priznajmo, 
ali ni to lep simbol?

— Predsednik sklada za dru
žbeni standard Zdravko Raku- 
šček, pa Polde Maček, Jože 
Borštnar, Ivo Otrin in Vili 
Pfundtner in predsedniki OU 
športnega parka Kodeljevo inž. 
Radovan Golja ter njegov up
ravnik Vili Omahen — vsi sta
ri družbeni delavci — so zopet 
darovali nekaj svojega.

In zopet smo na preizkušnji: 
ali znamo ceniti in uporabljati 
darove, ki jih še in še dobiva
mo?

Nedeljsko jutro 6. avgusta 
ni kazalo na nič kaj primeren 
dan za izlete, saj so oblaki za
grinjali nebo, ponoči pred tem 
pa je celo precej deževalo. 
Kljub temu pa so se že precej 
pred 5. uro začeli pred staro 
šolo na Smartinski cesti zbi
rati prijavljeni člani ZB NOV 
Nove Jarše in še nekateri dru
gi občani, dva udobna avtobusa 
podjetja SAP pa sta čakala, da 
jih popeljeta po poprej določe
ni poti.

Neumorni predsednik ZB 
NOV Nove Jarše Tone Bau je 
pregledal seznam prijavljenih 
in jih razmeščal na sedeže v 
avtobusih, harmonikar Lojze 
Cimerman pa je raztegnil meh 
in. zaigral budnico. Skoraj vsi 
so bili že nared — ne, nekdo 
je še manjkal.

»Ah, seveda, Franceljna ni, 
Presetnika, že spet bo zadnji.« 
so se nekateri oglasili; in res je 
bilo tako. No, tudi on je prišel 
in ob 5. uri so krenili na pot.

Tam pri Kranju jih je »poz
dravil« dež in vsi so bili pre
pričani, da izlot ne bo uspešen; 
vendar se je vreme izboljšalo 
in v dveh urah vožnje so pri

speli v Kranjsko goro, nato pa 
so se začeli vzpenjati po viju
gasti cesti na Vršič. Tam jih 
je sprejela gosta megla. Kljub 
temu so si ogledali rusko ka
pelo, ki so jo zgradili ruski 
ujetniki leta 1917 med prvo 
svetovno vojno in pokopališče 
ruskih ujetnikov, ki jih je 150 
zasul plaz ob gradnji ceste na 
Vršič, pa poštarski in Tičar
jev dom, medtem ko so bili 
prikrajšani za lep razgled po 
okoliških gorskih orjakih ter 
po sicer lepi prostrani pokra
jini.

Ko so se zapeljali onstran v 
dolino Trente, je nekaterim za
čelo srce nekoliko bolj biti, ko 
so se zazirali v dolino in pre
pade pod seboj; ko pa so ugo
tovili, kako sta oba šoferja SAP 
spretna in previdna, so dobili 
vanju veliko zaupanje. Ustavili 
so se najprej pri spomeniku 
velikega planinca dr. Julija 
Kugyja, občudovali dolino 
Trente in okolico, nato pa obi
skali še izvir Soče, si ogledali 
utrdbe v Logu pod Mangartom 
in , nato pristali v planinskem 
središču Bovec. Tukaj so dve 
uri počivali in si vsak po svo

jih močeh privoščili okrepčilo. 
Kot so bili presenečeni nad le
po pokrajino, tako so bili šoki
rani zaradi visokih cen kosila 
in okrepčila. Povsem razumlji
vo, med borci je največ upoko
jencev z dokaj šibkim pokojni
nami in jih takšne cene prav 
gotovo presenetijo.

Vse to pa ni skalilo nadalj
njega razpoloženja. Vožnja po 
dolini Soče in 70 m visok slap 
Boka Blizu Plužne sta vzbuja
la zanimanje, harmonikar Loj
ze pa je dodajal svoj delež z 
igranjem borbenih in narodnih 
pesmi pa z neusahljivim virom 
šal in zbadljivk.

Končna postaja na tej poti 
je bila bolnišnica Franja blizu 
Cerknega. Prav vsi so se po
dali na ogled še „ vedno odlič
no ohranjenih lesenih stavb te 
bolnišnice in bili prijetno pre
senečeni. Marsikdo še ni videl 
takšnih zgodovinskih primer
kov iz minule vojne in zato je 
ta ogled ostal v prav dobrem 
spominu. Po ogledu so se prek 
Poljanske doline zadovoljni in 
razpoloženi vrnili domov.

Ko smo nekatere povprašali, 
kako so bili zadovoljni, so nam 
povedali, da je bil izlet eden 
redkih, ki je tako uspel, saj je 
bila organizacija dobra, razpo
loženje na višku, vreme pa tu
di v ta namen kar primerno.

Le to so dejali: »Dobro bi si 
bilo še kaj več privoščiti za 
pod zob in za suha grla, pa kaj 
ko so cene vsepovsod tako tu
ristično slane !Za kosilo smo 
plačali po 1.400 S din, kar je 
za naše žepe očitno preveč.«

iiillllll

IzvzemH majhno opozorilo 
v Nsk pred letom dni, smo 
nepričakovaTio zapet sredi ob
činske nogometne mrzlice.

Ni dolgo tega, ko smo o ta
kih stvareh pisali in razprav
ljali v občinski skupSčini: 
kakšne vsote so potrebne za 
nakup igralcev, koliko jim je 
treba plačati ipd. Sklenili smo 
tudi, da v naši občini ni de
narja za profesionalni šport. 
Velike zasluge pri tem ima 
prav skupina nogometnih de
lavcev, ki so se odločno tru
dili za poštene donose v no
gometu ... in so čez noč vse 
pozabili.

Ko se znajde človek sam 
v položaju, ki ga včeraj ob
sojal, se mu resnica pokaže 
v drugačni luči?

Spomnimo se časov, ko je 
bil Slovan v II. zvezni nogo
metni ligi! Takrat smo začeli

tudi z reformo — ne da bi se 
prav zavedali resnosti vsega? 
Pa vendar je prav reforma 
pokopala naš profesionalni 
nogomet.

Lep čas že od tedaj in da
nes vemo, da reforma ni bi
la le »dober in«. Marsikje je 
krepko zaškripalo, v nevar
nosti so celo redki osebni 
dohodki in včasih tudi ob
stoj kake delovne organizaci
je. Sedaj že kolikor toliko ve
mo, da je treba vsak dinar 
dvakrat obrniti.

Pa vendar prav danes za
čenjamo s tem, da zopet na
bavljamo igralce iz vseh kra
jev Slovenije in izdajamo za
nje denar, ki nam ga vsepov
sod manjka. Lani je prišlo 
v klub 5 in letos zopet 5 no
vih igralcev. Lahko, da je še 
kakšen domačin v ekipi, toda 
kaj delajo prišleki? O vsotah,

ki so jih prejeli za te pod
vige igralcev, je težko govo
riti, ker nas o tem učijo naj
novejše izkušnje (pred prei
skavo SDK so pri Olimpiji 
govorili, da so denar za Be- 
čejca in ostale prihranili). 
Vemo le, da so igralci od tre
ninga plačani in tudi to, da 
se temu denarju pri nogomet
nih amaterjih reče hranarina.

Desetine milijonov nam zo
pet plešejo pred očmi, tako, 
da jih skoraj ne opazimo;

— kot ne opazimo, da ni 
denarja za šolstvo, zdravstvo 
in tam, kjer ne dobe celotne
ga mesečnega osebnega do
hodka?

— kot ne opazimo, da 250 
mladih, ki so končali osnov
no šolo v naši občini, ne dobi 
zaposlitve?

— kot ne opazimo, da dru
gi športi z manj denarja do

segajo mnogo večje uspehe?
Pa se najde za vse to tudi 

odgovor:
— če so izpolnili obveznosti 

tisti, ki dajejo denar.
— če so podjetja v dobrem 

gospodarskem položaju in je 
tako sklenili delavski svet!

— če naberejo sredstva zu
naj naše občine!

— če se znajdejo po zako
niti poti!
POTEM NAS NIČ NE BRI
GA, KAJ POČNO Z DENAR
JEM!

Nekoč sta bila dva prijate
lja. Ko sta se vrnila z vojne, 
sta dobila vsak košček zem
lje, za katero sta se tudi bo
jevala. Oba koščka sta bila 
enako dobra, toda morala sta 
nadvse trdo delati, da sta se 
preživljala. Potem je eden od 
njiju nekeda dne našel na 
svojem koščku zemlje zlato.

Od takrat je živel ta v izobi
lju ...
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Viharnikov dopust
ŽABAR: Glej ga, glej, Vi

harnika, kakšna barva! Kje pa 
si bil na dopustu: na Jadranu 
ali na Bledu?

VIHARNIK: Kar v Ljublja
ni me je prijelo sonce. Že me
sec dni pritiskam na kljuke po 
podjetjih in iščem delo za po
ba. Izučil se je za ključavni
čarja, zdaj pa ga imam na 
grbi.

ŽABAR: Viharnik, polomil 
si ga — kot vedno. Tudi po
klic ie treba planirati! Preberi 
zaključke posvetovanja o za
poslovanju mladine pa boš vi
del, kako je treba.

VIHARNIK: Že, že samo ko 
se je šel moj poba učit, so 
ključavničarja vsi iskali. Tak

rat sem tako rekoč planiral.
Kaj pa naj zdaj planiram?

ŽABAR: Hm, zdaj moraš
pač plan spremeniti. Ce ima 
fant več v nogah kot v glavi, 
naj se gre učit za nagometaša. 
To je sedaj iskan in čislen po
klic.

Dopisu/ v 
svoj Ust ©GASILO SZDL LJUBLJANA MOSTE-POLJE

Prenovljena šola na Prežganju
Po ohranjeni dokumenta

ciji je bila šola na Prežga
nju ustanovljena leta 1929, 
verjetno pa je služila svoje
mu namenu že prej. Skle
pamo, da je to ena najsta
rejših šol v naši občini. Za
to ni čudno, da jo je načel 
zob časa. In načel jo je to
liko, da se je leta 1966 ob
činska skupščina odločila 
za adaptacijo. Ob sodelova
nju s prebivalci so z deli 
pričeli lani jeseni. Po prvih 
predračunih naj bi veljala 
dela okoli 20 milijonov S 
dinarjev; med delom pa se 
je pokazalo, da je nujno 
porušiti in obnoviti skoraj

vse stare zidove in je konč
na vrednost vseh del na
rasla za okoli 10 milijonov 
S dinarjev. Tako je zrasla 
na starem mestu tako re
koč nova šola. Treba pa je 
tudi ugotoviti, da so obča
ni tega predela prispevali 
okoli 36 m2 lesa, peska, so
delovali pri prevozih in delu 
ter samo z delom prispeva
li čez 4.000 delovnih ur.

Delovni pogoji za učence 
so sedaj lepši in boljši, uči
telj bo stanoval v svetlih 
prostorih, šola bo sedaj 
lahko dajala močnejših im
pulzov življenja na Prež
ganju in v okolici.

Učni uspehi
UČNI USPEHI NA ŠOLAH V OBČINI MOSTE-POLJE OB KONCU ŠOLSKEGA LETA 1966/67
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KETTE-MURN 30 875 184 250 284 48 46 812 92,8 16 22 21 59 6,74
Hrušica 4 120 21 34 43 5 9 112 93,33 2 5 1 8 6,67

VIDA PREGARC 30 916 165 253 292 59 55 824 89,96 14 21 55 90 9,82
JOŽE MOSKRIC 23 704 103 184 214 70 59 630 89,47 10 27 34 71 10,11
SOSTRO 15 435 75 101 143 54 22 395 90,80 11 6 23 40 9,20
POLJE 38 1187 160 310 431 132 67 1100 92,70 32 28 24 84 7,10

Besnica 1 22 4 8 7 — — 19 86,36 — 2 1 3 13,6
Dolsko 3 74 7 31 30 2 — 70 94,— 1 3 — 4 6,-

Janče 2 45 — 15 15 8 3 41 91,— 1 3 — 4 9,—
Javor 1 22 2 6 8 4 — 20 90,9 — 2 — 2 9,1
Križevaska vas 4 54 3 26 21 1 2 53 98,2 1 — — 1 1,8
Lipoglav 2 33 4 12 7 4 3 30 90,9 — 3 — 3 9,1
Prežganje 2 38 7 17 8 1 1 34 89,47 3 — 1 4 10,53
Senožeti 1 20 — 8 12 — — 20 100,— — — — — —

Zadobrova 4 112 34 29 27 11 5 106 94,64 1 5 — 6 5,36
Zalog 6 151 36 59 44 8 2 149 98,6 1 1 — 2 1,4

SKUPNO 166 4808 805 1343 1586 407 274 4415 91,83 93 128 160 381 7,92

Med seboj lahko primerjamo ših primerih kombinirane od- Gimnazija v Mostah je ime-
seveda le popolne osnovne šole, 
ki imajo vse razrede .V pov
prečju je po uspehu boljša sa
mo ob. Ljubljana Center, kar 
je razumljivo, saj imajo tam 
ponekod samo enoizmenski po
uk, na večini šol pa uvedeno 
celodnevno alj podaljšano bi
vanje v šoli.

Zanimivo je tudi, da se naj
več otrok vozi na matično šolo 
prav v naši občini — 462 ali 
9,61 %, od tega v šolo Polje 387, 
kar dokazuje, da vlaga naša 
občina veliko sredstev za kva
litetnejši pouk tudi na ta na
čin, saj imamo le v najnujnej-

delke.
Tudi dopolnilne pomoči, ki 

jo je treba dati onim, ki so la
ni napredovali z nezadostno 
(288 jih je bilo), je bilo največ 
v naših šolah — kar 6596 ur. 
To je sicer precej stalo, vendar 
je takih učencev, ki so letos 
uspešno zaključili razred, bilo 
zopet v naši občini največ; 
stroški torej niso bili zaman.

V 5. razredu je največ slabih 
ocen v tujem jeziku, v ostalih 
višjih razredih pa v matemati
ki. Zanimivo pa je, da imamo 
nekaj slabih ocen celo v likov
nem, glasbenem in tehničnem 
pouku.

Z otvoritve prenovljene šole na Prežganju: predsednik ob
činske skupščine Polde Maček v pogovoru s šolarji

la letos v 16 oddelkih 511 di
jakov od katerih jih je izdelalo 
405 ali 79,25 %. Z eno nezadost
no jih je 51, z dvema 37, skup
no jih torej lahko opravlja po
pravni izpit 88; troje ali več 
nezadostnih ima samo 15 dija
kov. Trije so neocenjeni. V 
primeri z lanskim letom, ko je 
bilo pozitivnih 73,06 %, kaže gi
mnazija precejšen napredek, 
in to kljub temu, da je zaostri
la kriterije ocenjevanja in pri
šla na primemo zahtevnost. Ta
ko je po uspehu moščanska 
gimnazija na drugem mestu 
med ljubljanskimi; na prvem 
mestu je namreč II. Gimnazija 
(86,71 %), povprečno pa je na 
gimnazijah uspeh 76 %.

Stanje na naših šolah se v 
glavnem izboljšuje tam, kjer je 
večja prizadevnost in želja pro
svetnih delavcev po uvajanju 
novih metod in oblik dela in 
kjer skrbijo organi šolskega 
družbenega upravljanja, da se 
vložena sredstva čim koristne
je uporabijo.

Objektivne težave skuša pre
mostiti občinska skupščina prek 
svojega sveta, ki ugotavlja, kje 
so vidnejše materialne zapre
ke, da jih po svoji finančni 
zmogljivosti postopoma odprav
lja. Upamo, da bo delo tako 
nadaljevala tud; nova temeljna 
izobraževalna skupnost Ljub
ljana. IOK

Vevčani na reviji pihalnih 
orkestrov Slovenije v Kopru

Na pragu poletja je bila v Kopru velika kulturna manifesta
cija. V priredbi zveze kulturno prosvetnih organizacij Slovenije 
je potekala revija slovenskih pihalnih orkestrov. Nastopalo je 
tolikšno število amaterskih pihalnih godb, da so obiskovalci mogli 
v tednu dni vsak dan poslušati od pet do sedem orkestrov. Na 
odru so se zvrstile sindikalne godbe, godbe podjetij, Svobod in 
kulturnoprosvetnih društev iz vse Slovenije. Med orkestri je na
stopal tudi pihalni orkester Papirnice Vevče. Svoj glavni nastop

............................................. ......................... .

je imel v soboto 24. VI. 1967.

Čutiti je bilo dobro organizaci
jo prireditve. Ob prihodu v 
Koper nas je čakal vodnik in 
nas popeljal proti Izoli. Tam 
je bil najavljen promenadni 
koncert in sicer ob 17h. na te
rasi hotela Belvedere. Lep raz
gled na modrino morske gla
dine severnega Jadrana in či
sti zrak sta takoj ustvarila dob
ro razpoloženje godbenikov in 
poslušalcev. Čeprav je bil dan 
zelo vroč, je pod zaščito senč
nikov zadonela dobra glasba, 
ki so ji gostje takoj prisluhnili. 
Po uvodni koračnici so se vr
stile še druge skladbe, vsaka 
boljša od prejšnje.

Po uspelem promenadnem 
koncertu je bila pripravljena 
za vse sodelujoče večerja v Si
monovem zalivu, nakar so se 
orkestri napotili v Koper. Ta 
dan je nastopalo devet orkest
rov. Naš je bil predzadnji.

V defileju in med igranjem 
koračnic so godbe prihajale na 
prireditveni prostor. Po vsem 
Titovem trgu razpostavljeni se
deži so bili vsi zasedeni, mno
go gledalcev pa se je sprehajar 
joč ustavljalo, da bi poslušali 
nastopajoče skupine. Že sam 
trg, umetno razsvetljen, je ust
varjal zaradi čudovite arhitek
ture izza Benečanov kar ri&j-

slovesnejše vzdušje. Na odru 
pa so se vrstile godbe. Vsaka je 
iz svojega repertoarja izbrala 
najboljši dve ali tri skladbe. Ta
ko izkušenemu poslušalcu kakor 
laiku pa je bilo kaj hitro očito, 
da je za kvalitetno izvajanje 
skladb potrebna uigranost or
kestra, ki jo lahko dosega le z 
discipliniranim obiskom vaj, s 
primerno zasedbo inštrumentov 
oz. številom članov orkestra in 
poleg še nekaterih faktorjev 
tudi z dobrim vodstvom orke
stra.

Vevški orkester velja glede 
na zgornje kriterije pohvaliti, 
čeprav bi bilo potrebno nekaj 
več prizadevnosti s strani ne
katerih godbenikov, kar bi 
kvaliteto te kulturne skupine 
še izboljšalo. S koračnico Zd
ružene sile in s fantazijo iz 
opere Nikola Šubic Zrinjski so 
se člani PPO predstavili pub
liki kot enovit ansambel. Temu 
primerna sta bila tudi sprejem 
pri publiki in mnenje strokov
njakov. Orkester je tako na re- 
vialnem nastopu pihalnih or
kestrov potrdil sloves dobre 
glasbene skupine, ki je za kul
turno življenje v našem okoli
šu nepogrešljiva.

Ker je papirniški pihalni or
kester iz Veveč tudi ena na
jaktivnejših kultuno-prosvetnih 
skupin na tem območju občine,

se malo podrobneje seznanimo 
z njegovim delom.

Orkester je v 68 letih svoje
ga obstoja deloval pod okri
ljem različnih organizacij: Pro
svetnega društva, SKUD, sin
dikata in drugih. Od leta 1964 
pa je registriran kot samostoj
no društvo. Tedaj je tudi za
čel širiti svojo dejavnost, in 
sicer tako ,da je začel ustanav
ljati samostojne sekcije. Osno
va vsem pa je gojitev glasbe.

Štiridesetčlanski amaterski 
orkester je sposoben zastopati 
to vrsto glasbene dejavnosti 
povsod, tudi na najkvalitetnej
ših prireditvah.

Na vajah dvakrat tedensko 
je udeležba sicer včasih po
manjkljiva, vendar so izostan
ki opravičljiv} zlasti pri tistih 
članih orkestra, ki so vezani na 
delo v izmenah. Od teh vaj, 
prizadevnosti članov in stro
kovnega vodstva je pač odvis
na tudi kvaliteta izvajanja gla
sbenih del. Vsako leto ima or
kester do petdeset nastopov na 
prireditvah najrazličnejših vrst. 
Najbolj pa smo veseli, kadar 
poslušamo njihove samostojne 
koncerte, kjer iz leta v leto 
lahko zasledujemo le napredek. 
Nov način predstavljanja or
kestra občanom so številni pro
menadni koncerti. Lansko leto

je orkester gostoval tudi v Av
striji in pri tem žel veliko pri
znanja in odobravanja. Orke
ster je tudi navezal stike z več
jim številom tamkajšnih godb 
na pihala. Letos je nameraval 
gostovati na Češkem z najbolj 
izbranim programom, vendar 
je imel na razpolago tako pičla 
finančna sredstva, da mu to ni 
uspelo. Kljub temu morala 
godbenikov ni upadla in so se 
trdno namenili zaostali prog
ram izvesti naslednjo glasbeno 
sezono.

Seveda je orkester trdno po
vezan s Papirnico Vevče in so
deluje prav pri vseh priredit
vah, ki jih tovarna organizira.

Tako strokovno — dirigent 
tov. Grebenšek — kakor tudi 
organizacijsko vodstvo, si pri
zadevata spraviti orkester na 
čimkvalitetnejšo raven, kar pa 
je seveda možno le s sodelo
vanjem vseh članov orkestra 
ter ob pomoči strokovnih in 
drugih organizacij v občini.

V novi glasbeni sezoni želi
mo orkestru mnogo delovnih 
uspehov. O njihovih sekcijah, 
tj. o velikem plesnem orkestru 
in dveh zabavnih ansamblih, 
pa drugič kaj več.

S, R.
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Moste pri
Treba bi bilo napisati počitniško reportažo, je dejal 

glavni (urednik). Nekaj o morju, soncu, o tem, kako so 
ljudje preživeli svoj dopust...

No, res ne vem, zakaj bi bilo treba pisati tako oz. po
čitniško reportažo. Večina ljudi gre tako ali tako na do
pust in s takimi sestavki samo dražiš tiste, ki so iz ka
kršnihkoli vzrokov ostali doma. Dopustniki pa takih stva
ri sploh ne berejo, ker za njih velja le geslo — mi smo 
preživeli dopust daleč najboljše ...

Ker torej tak način vsaj 
po mojem mnenju ne bi obro
dil posebnih sadov, sem si 
raje zastavil vprašanje, kak
šne so bile pravzaprav Mo
ste nekega običajnega po
poldneva, ko je sonce prav 
izdatno razdajalo svojo ener
gijo.

Mislim, da se tistega dne 
niso razlikovale mnogo od 
drugih, manj »-pasjih« dni. 
Morda je bilo le malo manj 
ljudi na ulicah in po trgovi
nah, kot je to ponavadi. To
rej bo treba pogledati še 
kam, Moščane bo potrebno 
poiskati. Najbolj verjetno bo
do kje ob vodi!

1

Pred vhodom v vevško ko
pališče je bilo kar precej avto
mobilov in na obeh straneh 
vhoda dolga vrsta koles. Kot 
predstraže neke armade. Izza 
zidu je prihajal šum, ki je zna
čilen za živ-žav na polnih ko
pališčih. Bazen je bil skoraj 
prenapolnjen s kopalci obeh 
spolov in vseh starosti. No, 
resnici na ljubo: prevladovala 
je mladina, ki ima v avgustov
skih dneh veliko časa in eno 
samo nalogo — naužiti se son
ca in si nabrati čimveč moči 
za zimo in za spopad s šolsko 
učenostjo.

Hudomušna biljeterja — ki 
skrbita za red, vodita garde
robo in pobirata seveda tudi 
vstopnino — sta povedala, da 
prihaja mladina na kopanje v 
večini za ves dan, medtem ko 
pridejo starejši gostje le v 
popoldanskem času — po «ših- 
tu«. Največ je seveda Vevča- 
nov, pridejo pa tudi iz Most 
in bližnje okolice. Povedala sta 
še, da se pride dnevno kopat 
od <>00 do 1.000 kopalcev, da 
imajo na kopališču plavalne 
tečaje za pionirje in odrasle, 
da vstopnina ni preveč visoka 
in da je to delo tu njun upo
kojenski »plačani dopust«.

35 stopinjah
Savsko obrežje je bilo 

enakomerno posuto s kopal
ci, ki jih je bilo za običaj
no popoldne običajnega de
lavnika kar precej. In z av
tomobili — predvsem tič
ki. Dosedaj res nisem ve
del, da so ti naši tolikokrat 
in krivično zaničevani lič
ki tudi amfibijska vozila. 
Prav napenjati sem moral 
oči, da sem ugotovil, kako 
je prišel avto na otoček ali 
sipino sredi struge. Na spre
hodu med telesi sem zaman 
iskal znano (meščansko) li
ce, ki bi mi lahko povedalo 
kaj več kot, to da je Sava 
reka sladkovodnega obelež
ja.

4

Smartinska cesta — in 
spet mešalci betona. Spet 
ljudje, ki jim vročina ne 
sme do živega, ki morajo 
zaradi (zaradi česa že) po
zabiti na oddih, lenarjenje, 
na res prijetne žarke sonca. 
Morda tudi zato, da bodo 
imele pozimi gospodinje 
krajšo pot in da bodo lah
ko lažje ogrele svoja stano
vanja.

Na Smartinski cesti, tik nasproti podjetja Protektor-Vulkan. 
gradijo novo bencinsko črpalko, ki bo predvidoma zgrajena 

do konca septembra letos.

5

Ob pasji vročini gostilniški vrtovi v popoldanski pripeki niso 
dobro obiskani. Le mimoidoči se za hip ustavijo, popijejo 

vrček piva, potem pa brž naprej proti Savi!

In še gostilna Lasan. Zaradi 
vročine bi pričakovali, da bo 
vrt poln. Kje pa. Le za nekaj 
mizami so sedele manjše druž
be gostov in si hladile žejo s 
pivom. Vprašal sem natakari
co, kje so gostje. »Umaknili 
so se k vodi ali pa so doma. 
Prišli bodo zvečer, ko je hlad
neje in prijetneje. Ko se bo
do prižgale luči. Te vlečejo — 
četudi so samo gotilniške.«

Zakaj pa šepate? »Saj vi
dite, da imam vso otečeno no
go. Prerezano kito imam. Dno 
pirovske steklenice mi jo je 
prerezalo.«

Nejeverno .jo pogledam, na
kar se bolj trpko zasmeji in 
reče: »Neki Bosanec jo je za
gnal (steklenico namreč) na 
vrt; priletela je v drevo, se 
razbila, dno pa mi je prereza
lo kito.«

Kaže, da tudi take stvari 
spadajo k poletnemu dopustni
škemu času. Vsaj zaradi vrta. 
Pozimi se podobne reči ne do
gajajo tako pogosto. In še do
bro, da steklenica ni komu 
priletela v glavo.

2

Zaupen pogovor ali domenek: Kam pa jutri? Tu je kar pre
velik hrup! Vem za lep kotiček na Savi .

6

V dobri veri, da je bil 
v bazenu marsikateri kopa
lec Moščan (Res bi bilo pre
več zahtevati, da skočim 
oblečen in z aparatom v ba
zen ter sprašujem: ste vi 
Moščan, ali pa vi?), sc od
pravim proti Savi: Na ne
kem ovinku sem zagledal 
skupino kakih dvajsetih de
lavcev, ki so gradjli novo 
hišo. Zelo prizadeto in ur
no so mešali beton za plo
ščo. Mislim, da ne bi bilo 
fair spraševati jih o dopu
stu, vročini in kopanju, saj 
so se izdatno kopali — v 
znoju zaradi fair playa jc 
izostala tudi slika.

Vsakdo pač nima časa za kopanje in sončenje. Delavci, ki 
gradijo novo bencinsko črpalko, se soncu ne morejo umakniti: 
popoldne jc treba pripraviti marsikaj za glavnino, ki pride 

zjutraj na delo. Zato imajo sonca preveč že v službi.
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Udarec je bil nepričakovan
KJE SO BILI GLAVNI VZROKI TEŽAV V INDOSU?

Trditev, da položaj ni tako težak in da težave niso nepre
mostljive, je dobila še eno argumentacijo v celotnem razgo
voru, ki ga je imel naš sodelavec z direktorjem tovarne In- 
dos tovarišem Avscem.

Čeprav sprva ni bil nič kaj navdušen za razgovor, le mi
slimo, da je bila njegova reakcija neutemeljena, saj Indosu 
v tem času kaže že kar precej bolje in je bila bojazen pred 
predstavniki sedme sile v tem primeru res odveč. Pogojuje 
pa tako bojazen reakcija ljudi in poslovnih partnerjev, ki že 
ob vsaki najmanjši težavi v nekem kolektivu vzdignejo hrup, 
panično zahtevajo svoj denar in s tem posredno spravijo de
lovno organizacijo v še težji položaj, sebi in celotnemu go
spodarstvu pa narede medvedjo uslugo.

ZAPIS K AKCIJI

LETO KRAJEVNIH SKUPNOSTI
Nekako neopazno poteka mimo nas široko zamišljena ak

cija pod naslovom Leto dejavnosti krajevnih skupnosti. V to 
akcijo so se vključile vse organizacije SZDL v državi, stal
na konferenca mest Jugoslavije, centralni svet zveze sindika
tov Jugoslavije, zveze mladine Jugoslavije, centralni odbor 
Rdečega križa, gospodarska zbornica Jugoslavije in še mno
go drugih družbenopolitičnih organizacij.

Se septembra lani...

Kot je verjetno vsem znano 
je Indos, ki je bil leta nazaj 
kolektiv z osebnimi dohodki v 
vrhu lestvice gospodarskih or
ganizacij v občini, v letu 1967 
zašel v precej hude težave. 
Medtem ko je D. Dolinar še 
septembra lansko leto (Teori
ja in praksa, stran 1298/8—9 
let III.) navajal Indos in Agro- 
stroj kot slovenski podjetji, ki 
sta se uveljavili tudi pri izvozu 
v strojegradnji, je bil že de
cembra istega leta položaj do
cela drugačen. Težav, ki so s 
zgrnile nad kolektiv, niso niti 
najmanj pričakovali, saj sta ta
ko zvezni sekretariat za gospo
darstvo kot gospodarska zbor
nica SFRJ stalno pritiskala na 
Indos z argumenti ,da potrebu
je Jugoslavija, ki je ena izmed 
slabo paletiziranih držav v 
transportu, najmanj 1.500 do
2.000 viličarjev letno. Zaradi 
takih nasvetov so izdatno raz
širili proizvodnji program. Ce 
temu prištejemo še okrog pol 
milijona dolarjev, ki so jih 
letno realizarali iz izvoza, vi
dimo, da je bil udarec, ki je 
zadel kolektiv, izredno hud. 
Kot bi presekal-prodaja ni šla 
nikamor. Tolažba, da je konec 
leta in da se bo položaj izbolj
šal po zaključenih bilancah, je 
bila ničeva. Kolektiv je pričel 
ukrepati.

Sprememba odnosa do tržišča

Sli so v notranjo reorgani
zacijo in bistveno spremenili 
politiko podjetja do tržišča. Pri 
teh ukrepih so seveda nujno 
morali ukiniti tudi nekaj de
lovnih mest. Tako so odpustili 
80 ljudi, pretežno nekvalifici
rane in priučene delavce, ki 
pa so vsi dobili delo v Toplar
ni Močnih krmilih in Pivovar
ni, Močnih krmilih in Pivovar- 
aparatu so ukinili predvsem ti
sta delovna mesta, ki za obstoj 
podjetja niso bila res nujna. 
Lastno livarno v Šentvidu, ki 
je odlivala samo manj kompli
cirane odlitke (uteži), so pro
dali ljubljanskemu Agrostroju, 
ta pa je prevzel tudi tam za
poslene delavce. Prav zato je 
Indos v tem primeru tudi na 
izgubi, saj so livarno prodali 
samo po knjižni vrednosti.

Čeprav so bili v prvem pol
letju v zelo težkem stanju, so 
počakali toliko časa, da je vseh 
12 vajencev končalo šolo. Po 
opravljenih izpitih so jih 11 
odpustili, tisti, ki ima popravnj 
izpit, pa je ostal -v podjetju. 
Vsi ti vajenci so si že našli za
poslitev, saj sta se v Litostro
ju, ki naj bi nudil delo vsem 
javila le dva.

Kljub tem ukrepom pa ni bi
lo kakih večjih uspehov. Situa
cije niso rešili niti štirje novi 
potniki, kj jih v Indosu do se
daj niso poznali. Verjetno je 
največji uspeh prinesel ukrep, 
da kupce kreditirajo z dvelet
nim terminom in z odplačilom 
po bilanci leta 1967. Obvezni 
polog je 10 % vrednosti izdelka,

ostala vsota pa naj bi se izpla
čevala v osmih obrokih ob kon
cu vsakega četrtletja. Kljub 
uspehom, ki ga je ta ukrep pri
nesel, se tudi tega sistema ne 
drže togo, temveč obravnavajo 
vsakega kupca od primera do 
primera. Ni pa malo tudi takih 
kupcev, ki blago takoj in v ce
loti plačajo. Vendar pa tudi v 
najhujših trenutkih niso znižali 
osebnih dohodkov. Ta sklep je 
bil velika stimulacija za na- 
daljne delo in prizadevanje, da 
se izvlečejo iz težav. Po refor
mi so v Indosu dvignili osebne 
dohodke povprečno za 16 %. V 
kritičnem polletju tega leta so 
ostale osnovne postavke iste, 
osebni dohodki so bili 100 %, 
delili niso le gibljivega dela in 
učinka, ki je lansko leto še 
znašal okoli 32 %.

Kaj pa proizvodni program?

Razen prodaje se je popol
noma spremenila tudi Indoso- 
va proizvodnja. Proizvodni na
črt so zaradi spremenjenih raz
mer na tržišču skrčili za 35 % 
—40 %. Medtem ko so imeli 
prej mnogo kooperantov, dela
jo sedaj vse sami. To zato, ker 
skrčeni obseg proizvodnje na
rekuje racionalizacijo tujih us
lug, na drugi stran; pa jim je 
kooperacija povzročala dovolj 
glavobola pri sklepanju pogodb 
in kasneje zakasnitvah pri do
bavah materiala. V ta namen 
so nekaj pogodb za nekaterimi 
kooperanti že razveljavili ali 
prej skrčili ustrezno zmanjša
nemu proizvodnemu programu.

Ko smo se pogovarjali o asor
timentu, nam je direktor po
vedal, da se glede tega proiz
vodnja ni nič spremenila. Se 
vedno delajo baterijske in 
dieselske viličarje z nosilnost
jo 600 do 2.500 kg. Razen 600 kg 
baterijskega viličarja, ki je na
menjen notranjemu transportu 
v specialnih industrijah, so vsi 
drugi — tudi 2.000 kg, ki bo 
v prodaji šele prihodnje leto 
— na pogon s tekočim gorivom. 
Precejšnje težave jim povzro
čajo deli, ki jih vgrajujejo v 
viličarje. Hidravlika podjetja 
Petoletka ni najboljša in tudi 
novi manjši elektromotorji to
varne Rade Končar radi pre
gorijo, tako da bodo morali zo
pet vgrajevati stare in težje 
motorje, ki pa so se v proiz
vodnji že obnesli. Za sedaj uva
žajo edino električna stikala, 
ker stikala domačih proizvajal
cev ne ustrezajo in je bilo za
nje največ reklamacij. Želijo si 
le čimboljšo kvaliteto domačih 
izdelkov kooperantov, saj bi 
jim ti omogočali ceneno in 
učinkovito končno proizvodnjo.

S sedanjim položajem smo kar 
zadovoljni

Ko smo nekako analizirali 
vzroke za usodni zastoj decem
bra lani, smo večkrat slišali 
besede: trgovina, banka, nepra
vilne analize in pomanjkanje 
strokovnih nasvetov in navodil 
od tam, kjer se proizvodnja na
črtuje v globalu,

Akcija se je pričela 15. ma
ja in bo trajala do 15. septem
bra letos. Glavni njen namen 
je nadaljnje razvijanje samou
pravljanja, nadaljnja demokra
tizacija družbenih odnosov v 
občini. Važna naloga te akcije 
je razvijanje solidarnosti in 
medsebojne pomoči občanov.

Akcija je zamišljena dolgo
ročno. Čeprav je časovno ome
jena, lahko upamo, da se bo 
njena dinamika pospešeno raz
vijala v prihodnjih letih.

Glavni cilj akcije je, da v 
vsaki občini prično najprej re
ševati tista vprašanja, ki po 
menju občanov zahtevajo naj
hitrejše reševanje. Namen ak
cije je v tem, da bodo občani 
sami na podlagi zahtev, potreb 
in želja pa v okviru obstoječih 
možnosti reševali vsa osnovna 
vprašanja, za katera so vsa
kodnevno življensko zaintere
sirani.

Osnova za celotno izvajanje 
krajevnih skupnosti so skrbno 
pripravljeni načrti, ki jih se
stavljajo naslednje delovne fa
ze:

— zbiranje podatkov,
— obdelava zbranih podat

kov,
— izdelava minimalnih let

nih in dolgoročnih programov 
krajevnih skupnosti,

— vključevanje programov 
krajevnih skupnosti v letne in 
srednjeročne načrte družbene
ga razvoja občin,

Trgovina je popolnoma od
povedala z izgovorom, da raje 
in z manj rizika prodaja tuje 
blago, medtem ko za banke ko
vinska industrija baje ni več 
interesantna. »Edino z Metalo- 
tehno iz Beograda smo imeli 
pogodbo in še to samo za 150 
milijonov dinarjev. Tako smo 
si morali pravzaprav kar sami 
pomagati... »je dejal direktor 
Avsec.

Precej se je govorilo, da bi 
moral Indos v kooperacijo ali 
pa se orientirati tudi na dodat
no proizvodnjo novih izdelkov. 
Toda to je laže govoriti kot 
storiti. Pred dvema letoma so 
se dogovarjali o kooperaciji z 
italijansko tovarno OM, vendar 
razgovori niso privedli do kon
kretnih rezultatov. Prav tako 
so tudi iluzorne ideje o proiz
vodnji manjših kmetijskih stro
jev, ker take tovarne že ob
stajajo; razen tega pa povpra
ševanje ni neomejeno. Nova 
proizvodnja pa terja velike in
vesticije.

Največja ovira pri iskanju 
možnih rešitev pa je nedvom
no pomanjkanje dobrih analiz 
tržišča in bodočih potreb. To
varne same se v take raziskave 
ne morejo spuščati, saj so v 
tem pogledu finančno in stro
kovno precej omejene.

»Vendar.« je dejal direktor 
Avsec, »smo lahko s sedanjim 
položajem kar zadovoljni. V 
centralnem obratu smo se ori
entirali tudi na generalna po
pravila, pričeli smo s proizvod
njo hidraličnih stiskalnic in 
kar je glavno — prodaja se je 
v mesecu juniju premaknila 
naprej in dosedanjih zalog do 
konca leta ne bo več, medtem 
ko bomo tudi sprotno proizvod
njo redno prodajali...

Primož Pobleveu

— določanje virov in nači
nov financiranje teh progra
mov,

— sprejetje oziroma revizija 
urbanističnih načrtov občin.

Težišče programa te akcije je 
poleg naloge ustanoviti in ak
tivirati krajevne skupnosti 
tam, kjer teh še ni na treh 
osnovnih področjih: otroško
varstvo, zaščita potrošnikovih 
interesov ter javna higiena in 
ureditev naselij.

Vso pozornost otroškemu 
varstvu

Prav otroškemu varstvu bo 
akcija posvetila vso pozornost, 
saj je splošno znano, da kljub 
stalni pozornosti družbe druž
bena dejavnost na tem področ
ju zaostaja za splošnim druž
benim razvojem. Tu je potreb
no reševati naloge z zelo pre
ciznimi metodami, ker dosedaj 
mnogokrat zaradi pomanjklji
vosti obstoječa sredstva niso 
bila dovolj učinkovito izkoriš
čena. Predvsem pa bi bilo po
trebno zagotoviti take oblike 
programiranja, oroanizacije de
la in sodelovanja vseh zainte
resiranih dejavnikov, ki bi za
gotovili čimvečje efekte.

Potrošnik v krajevni skupnosti
je tudi samoupravljavec

Program zaščite potrošniko
vih interesov vključuje kon
kretne ukrepe, kako zagotoviti 
kulturni odnos prodajalcev do 
kupcev, izboljšati asortiment 
blaga, njegovo kvaliteto in 
usluge ter onemogočiti razne 
pojave izkoriščanja potrošni
kov.

Medtem ko je bil sprednji 
del okolice osnovne šole Ket
teja in Murna že doslej dokaj 
urejen, je dvoriščni del čakal 
vse do letos. Sedaj pa je ob
činska skupščina namenila 
sredstva za začetna dela pri 
urejanju spodnjega dela dvo
rišča pri telovadnici in vzdolž 
osrednjega šolskega poslopja. 
Po načrtu so bili vgrajeni rob
niki in delno urejen okrasni 
mejni del proti Kosovelovi uli
ci in VSTK na vogalnem delu 
s to ulico. Skupaj s strokov
njaki pa se je vodstvo šole od
ločilo, da bodo namesto načr
tovane asfaltne plošče poleg 
telovadnice ta del raje uredi
li v delovni prostor, pokrit s 
travo! Poleg šole je namreč

Tu bo imel velik pomen vpliv 
občanov pri določanju in izva
janju ustrezne pozitivne poli
tike posameznih občinskih 
skupščin glede na ustanavlja
nje ali razširjanje obstoječih 
zmožnostih trgovinskih, gostin
skih, obrtniških in drugih or
ganizacij uslužnostnega znača
ja, politike stimuliranja privat
ne obrti in terciarnih dejav
nosti. Veliko vlogo bo imela 
možnost organiziranega in ko
lektivnega nastopa potrošnikov 
pri zaščiti njihovih interesov, 
saj bodo lahko v okviru kra
jevnih skupnosti ali prek ob
činskih skupščin zahtevali od 
delovnih organizacij v smislu 
predpisov vpogled v n jihovo po
slovanje, sodelovali bodo lahko 
z inšpekcijskimi službami in v 
skrajnih primerih celo bojko
tirali prodajalne ali proizvajal
ce, ki bi brezobzirno oškodovali 
interese potrošnikov.

Tudi zunanja podoba je odraz 
delavnosti krajevne skupnosti

Program javne higiene in 
ureditev naselij sovpada z le
tom mednarodnega turizma. 
Glavni namen tega programa 
je organizirana akcija na pod
ročju javne higiene in čistoče 
v stalni skrbi za javno higieno 
in čistočo v vsakem naselje
nem področju ali javnem ob
jektu. Na tem področju obstaja 
velika možnost, da se z mini
malnimi sredstvi in sodelova
njem občanov dosežejo lepi re
zultati.

Mislimo, da so omenjena tri 
področja tudi za našo občino 
bodoče torišče dela, čeprav se
veda ne gre zapostavljati nalog 
na področju socialne zaščite 
(pomoč družinam in posamez
nikom, ki živijo v težkih pogo
jih, bolnikom in pohabljen
cem), pri gradnji novih druž
benih domov, oddihu in rekre
aciji občanov itn.

Na koncu našega zapisa bi 
veljalo poudariti še naslednje:

več asfaltnih površin VŠTK in 
športnega parka Kodeljevo. Oba 
prizadela sta osnovni šoli že 
obljubila, da bodo učenci lahko 
uporabljali te površine, ko pač 
ne bodo na rjjih telovadili nji
hovi študentje oz. člani klu
bov — to pa pomeni, da bodo 
lahko predvsem v dopoldan
skih in prvih popoldanskih 
urah na razpolago učencem os
novne šole. Prav s tem zago- 
vilom se je osnovna šola odlo
čila za travnato igrišče, ki bo 
sicer tudi zahtevalo vsa pri
pravljalna dela, dovolj zemlje 
in kasnejšo nego trave, bo pa 
lahko služilo tako učencem niž
jih in tudi višjih razredov kot 
idealen prostor za igre in delo 
po programih.

1. Razvoj krajevnih skupnosti ni naloga sekundarnega po
mena. Krajevne skupnosti ne predstavljajo »dvojnega tira« ob 
občinski skupščini in SZDL, kajti so okvir samoupravljanja in 
funkcionirajo najbolje le takrat, ko uspešno delujejo tudi dru
ge oblike združevanja občanov.

2. Krajevne skupnosti ne morejo priti v »konkurentske od
nose« z občinskimi skupščinami, kot so nekje brez potrebe pou
darjali, ker je njihova dejavnost bolj posvetovalnega oz. koor
dinacijskega kot izvršilnega značaja.

3. Bojazen »izpuščanja stvari Iz rok« je neutemeljena. Prav 
tako so neutemeljene trditve, da sc bodo prek krajevnih skup
nosti izražali parcialni interesi in »potrošniška psihologija«. 
Krajevne skupnosti so elementi nadaljne dcctatizacije in demo
kratizacije družbenih odnosov, so pogoj za stvarno odločanje 
občanov o problemih družbenega standarda in pogoj za uspešen 
razvoj medčloveških odnosov.

V prihodnji številki bomo objavili reportažo o delovanju 
krajevnih skupnosti in razgovor s predsednikom občinske skup
ščine o nadaljnjih načrtih in dejavnosti teh skupnosti.

I*. P.

Travnato igrišče pri šoli Ketteja in Murna
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PLODNA Ž1VLJENSKA POT 
MIROSLAVA KOKALJA

Letos v septembru odhaja v 
zasluženi pokoj ravnatelj os
novne šole v Polju Miroslav 
Kokalj. Za njim ostaja štiride
set let plodnega pedagoškega 
dela, kateremu je posvetil vse 
svoje sposobnosti in ustvarjalno 
vnemo.

Rodil se je leta 1906 v Ben- 
kovcu. Leta 1925 je v Ljublja
ni končal učiteljišče. Potem je 
delal na šoli v Florjanu pri 
Doliču. Temu so sledila razna 
delovna mesta na podeželju. 
Kjerkoli je učil, je zaživel z 
ljudmi v šolskem okolišu; mla
dini je dal vse, kar ji more 
nuditi najboljši učitelj in vzgo
jitelj. Dokaz temu so tudi učni 
in vzgojni rezultati, njegova 
priljubljenost pri mladih lju
deh in pri starejših. Mladim 
ljudem ni vcepljal moralnih in 
etičnih vrednot le z besedami, 
ampak tudi z dejanji in zgle
dom.

Zavestno je osvojil ideje 
marksizma-leninizma in jih 
skušal aplicirati na delo v šoli 
in zunaj nje. Za svojo pedago
ško dejavnost je prejel najvišje 
priznanje — Žagarjevo nagrado 
in naziv pedagoškega svetnika. 
Njegov obširen prispevek v 
zborniku 1965 o delavskem gi
banju na Vevčah in priročnik 
za spoznavanje narave in druž
be v občini Ljubljana Moste- 
Polje sta prepričljiva dokaza, 
kako tesno je zaživel v kraju 
svojega delovanja. Zato danes 
lahko s ponosom gleda na 
svoje delo, na prehojeno živ
ljenjsko pot, ki je bila vsesko
zi izredno plodna predvsem za
to, ker je bil do kraja zvest 
svojemu svetovnemu nazoru in 
prav zato zvest smotrom de
lavskega razreda.

V jeseni njegovega življenja, 
ko z uspehom zaključuje de
lovni del le-tega, mu iz srca 
želimo še mnogo zdravih in 
srečnih let ter še mnogo uspe
hov v njegovem nadaljnjem 
delu. Prepričani smo namreč, 
da nosi v sebi še mnogo tega, 
kar sodi v trajne vrednote pe
dagoškega in aktivnega druž
benega dela. Franc Fajdiga

Tovariško srečanje 
borcev Žita

Aktiv Zveze borcev NOV pri 
živilskem kombinatu Žito, ki 
je bil uradno ustanovljen šele 
lani, že nekaj let organizira 
za svoje člane enkrat letno to
variška srečanja, in sicer vsa
kokrat ob praznovanju Dneva 
borca, 4. julija.

Borci tega aktiva, zbrani iz 
vseh delovnih enot podjetja, 
so se tudi letos udeležili tova
riškega srečanja, to pot v Pod
gradu blizu Zaloga v naši ob
čini. Prijetno zeleno okolje in 
senca dreves sta jim nudila 
tisto nedeljo, 2. julija letos, 
dobro zavetje pred pripekajo
čimi sončnimi žarki. Večina se 
jih je pripeljala z avtobusom, 
nekateri pa tudi s svojimi pre
voznimi sredstvi.

Potem ko so se nekoliko od
dahnili in pomalicali, so se 
pomešali med seboj, se sez
nanjali — tisti, ki se med se
boj niso poznali — ali pa obu
jali, spomine iz let prejšnjih 
srečanj, pa seveda tudi iz NOV.

Seveda pa to srečanje ni 
imelo samo takšnega namena, 
saj so ob 11. uri začeli s se
stankom, na katerem so obde
lali problematiko dela svojega 
aktiva kot tudi probleme, ki 
zadevajo celotni kombinat in 
pri reševanju katerih naj pri
spevajo svoj delež tudi nekda
nji borci. Razgovor je bil pre
cej razgiban, po njem pa so 
povzeli nekatere sklepe za svo
je delo v prihodnje.

Po zaključenem sestanku se 
je razvilo tovariško veselje in 
je popoldne minevalo ob pri
jetnih pomenkih, ob petju in 
plesu, saj sta za veselo razpo
loženje poskrbela tudi godca. 
Vsekakor je bil za vse udele
žence — čeprav jih več zaradi 
raznih zadržkov ni prišlo — 
prijeten dan in se ga bodo 
radi spominjali.

NOVA BENCISKA ČR
PALKA NA ŠMARTISKI 

CESTI
Naglo naraščajoča motori

zacija zahteva iz dneva v 
dan boljše urejene ceste. 
Vse to pa se nanaša tudi 
na servise in črpalke, ki 
jih je pri nas še vedno 
premalo. Podjetje Petrol 
je prav zato pred mese
cem dni pričelo graditi na 
Smartinski cesti novo ben
cinsko črpalko. Stala bo na
sproti podjetja Protektor 
Vulkan in bo predvidoma 
zgrajena konec septembra 
letos. Imela bo 3 rezervoar
je za 50 m3 in rezervoar s 
prostornino 30 m3. Stroški 
gradnje bodo približno 40 
milijonov S dinarjev.

In še ena novost: Črpalka 
bo oskrbovala tudi gospo
dinjstva s kurilnim oljem.

Priznanje za prizadevno delo
V počastitev Dneva borca in 

občinskega praznika je komisija 
za rezervne oficirje in podofi
cirje pri občinskem ZZB ob
čine Moste-Polje priredila 
majhno slovesnost, na kateri je 
njen predstavnik izročil odli
kovanja za vojaške zasluge ne
katerim zaslužnim in prizadev
nim rezervnim oficirjem in po
doficirjem. Odlikovani so bili 
naslednji tovariši:

Alojz Brezovec, rez podpol
kovnik, z redom za vojaške za
sluge z zlatimi meči;

Albert Ambrožič, rez. kape
tan, z redom za vojaške zaslu
ge z srebrnimi meči;

Edmund Ferenčak, rez. ka
petan, z redom za vojaške za
sluge z srebrnimi meči;

Ivan Avbelj, rez. poročnik, 
z redom za vojaške zasluge z 
srebrnimi meči;

Miro Alič, rezervni vodnik,

z medaljo za vojaške zasluge;
Janez Romšek, rez. poročnik, 

z medaljo za vojaške zasluge;
Anton Ham, x-ezervni vod

nik, z medaljo za vojaške za
sluge;

Franc Šinkovec, rez. vodnik, 
z medaljo za vojaške zasluge.

V imenu odlikovanih se je 
zahvalil Alojz Brezovec, ki je 
poudaril, da je to priznanje 
obenem tudi obveza na nadalj
nje napore pri usposabljanju 
rezervnega starešinskega kadra 
naše armade, kar bistveno kre
pi obrambno moč naše domo
vine. Razveseljivo ie tudi dej
stvo, da je med odlikovanci 
mladi rezervni vodnik Anton 
Ham, ki že dalj časa zelo 
uspešno vodi krajevno organi
zacijo ZROP na Vevčah. Te
mu vzornemu mladeniču bi 
morali slediti tudi drugi mlaj
ši rezervni oficirji in podo
ficirji. Franc Fajdiga

Ob rob akcije

LJUBLJANA 
V CVETJU

KAREL JANEŽ SE JE NAJ
BOLJE ODREZAL

Sredi avgusta se je končala 
letošnja akcija »-Ljubljana v 
cvetju«, katere pobudnik sta 
Turistično društvo Ljubljana in 
Ljubljanski dnevnik. Posebna 
komisija ima vsako leto nalo
go oceniti, kdo ima v Ljub
ljani najlepše cvetje na oknih, 
balkonih, ali vrtovih. Komisi
ja je do sedaj obiskala že vrsto 
naselij v vseh ljubljanskih ob
činah in se ustavila tudi pri 
Karlu Janežu iz Puterlejeve 
ulice 38 na Kodeljevem: nje
govemu vrtu je prisodila naj- 
višjo možno oceno 10 — točk. 
V njegovem vrtu rastejo iz
redno lepe stebraste smreke, 
stebraste rumene tise, omorike 
in ciprese.

Ko smo ga obiskali na do
mu, je z veklikim navdušenjem 
in ljubeznijo govoril o vsakem 
posameznem drevescu, o cvetju 
na balkonu (za katerega je tu
di dobil oceno — 8 točk), o 
lepo urejenem sadnem in ze
lenjavnem vrtu, o majhnem ba
zenu z okrasnimi ribicami in 
še o mnogočem.

— Negi vrta posvečam sko
raj ves prosti čas. To ni sa
mo moj konjiček, pomeni mi 
življenje — je dejal. Mnogo 
mi seveda pri tem pomagajo 
žena in otroci-

Karel Janež: »Negi vrta po
svečam ves prosti čas.«

V mlajših letih odličen orod
ni telovadec in balkanski pr
vak z neštetimi medaljami in 
priznanji, danes pa odličen vrt
nar — amater in strokovnjak 
za šivalne stroje — to je Ka
rel Janež.

F. F.

SKUPJMOST
Glasilo szdi. louhidana aaostr-pouie

Ureja uredniški odbor, glavni 
In odgovorni urednik Bogdan 
Sturm. Naslov: Uredništvo in 
uprava NSK, Ljublj. Ob Ljub
ljanici 42/11. telefon 315-980. 
Tekoči račun pri NB Ljublja
na, občinski odbor SZDL Ljub
ljana Moste-Polje, Naša skup
nost 501-8-205/1. Celoletna na
ročnina 3,60 N din, polletna 1,80 
N dinarjev, posamezna številka 
0,30 N dinarjev. Tisk CZP Ko
čevski tisk, Kočevje. Klišeji CZP 
Ljudska pravica, Ljubljana. Po
štnina plačana v gotovini Roko

pisov ne vračamo.

Kupci so zadovoljni
SAMOPOSTREŽNA TRGOVINA PREHRANE V NOVIH JARŠAH ŽE SKORAJ 

TRI MESECE SOLIDNO POSLUJE - LJUDJE JO OBISKUJEJO V VELIKEM ŠTE

VILU IN ZELO UGODNO OCENJUJEJO POSLOVANJE - MAJHNA ANKETA 

MED KUPCI

V eni prejšnjih številk našega lista smo že na kratko poročali, da je bila 
28. aprila letos v Novih Jaršah odprta nova samopostrežna trgovina, ki jo je 
zgradilo trgovsko podjetje Prehrana na zelo ugodno izbranem prostoru, nekaj 
metrov od Smartinske ceste, tik ob naselju. S tem se je izpolnila davna želja 
prebivalcev tega terena, saj so pogrešali sodobno urejen trgovski lokal z raz
ličnimi artikli, ki so jih doslej morali kupovati povečini v dokaj majhni trgo
vini Mercator ali pa celo v mestu.

Že prve, dni, ko so trgovino odprli, 
jo je obiskalo toliko kupcev, da so bla
gajničarke iztržile kar 4,5 milijona S 
din, kar je bil za dva poslovna dneva 
zelo zadovoljiv učinek. Kasneje, v na
daljnjih 20 dneh, pa so imeli prometa 
za 14 milijonov S din.

• SOLIDNA OPREMUENOST

Poklicna radovednost mi ni dala mi
ru, da si ne bi trgovine podrobneje 
ogledal. Prijazna poslovodkinja tov. Za- 
vodnikova me je popeljala skozi vse 
prostore in pojasnila najznačilnejše po
drobnosti. Celoten objekt ima 700 m2 
tlorisne površine, kjer je dokaj obsež
na prodajalna z raznovrstnimi artikli 
in z mesom, bife, kuhinja z lastno 
shrambo, dve hladilni komori — od 
katerih je ena namenjena posebej za 
meso — skladišče, urejeno po asorti
mentih, pisarna, garderobe in sanita
rije za osebje ter WC za goste oziro
ma za kupce. Zunaj je tudi majhen vrt 
z mizami In lepo urejen parkirni pro
stor, obdan z negovanimi zelenicami. 
Trgovina ima inštalirano tudi svojo 
centralno kurjavo in vse potrebne pri
pomočke za sodobno posrežbo.

• POSLOVANJE

Trgovina je odprta neprekinjeno od 
7.30 do 20. ure zvečer, prav tako tudi 
bife. Zaposlenih je 16 oseb, od tega 
tri v bifeju; precej od teh je domačink 
iz Novih Jarš. Dokaj ugodno je tudi to, 
da je v bližini glavno skladišče pod
jetja, kjer lahko sproti jemljejo sveže 
blago. Uvedli so tudi prodajo defekt
nega blaga — sadja in zelenjave — po 
znižanih cenah in kupci po njem radi 
segajo.

• ZADOVOUIV IZBOR

V razgovoru s poslovodkinja sem zve
del, da so ljudje s sedanjim izborom 
blaga zadovoljni, osebje pa se zanima, 
kaj bi si kupci še želeli in poskrbi za 
takšne artikle, ki gredo v promet. Dnev
no obišče trgovino okrog 1500 kupcev 
In je dnevni promet od 800 do 900 ti
soč starih dinarjev, ob sobotah pa 
nad 2000 kupcev kupi blaga tudi za 
milijon 700.000 S din. Res so nekateri 
kupci navajeni še na klasično postrež
bo in želijo, da jim prodajalke posa
mezne artikle pokažejo, vsekakor pa ze
lo ugodno ocenjujejo poslovanje. Ve
lika želja vseh je, da bi bila trgovina 
odprta tudi ob nedeljah dopoldne in 
je kolektiv tudi pripravljen ob nedeljah 
delati.

V mesnici v začetku promet ni bil 
prevelik, ker ljudje niso vedeli, da si

lahko izberejo meso tudi iz celih kosov 
in jim ga odtehta mesar. Kasneje so 
se temu privadili in je zlasti ob sobo
tah velik promet.

V veliki meri prihajajo nakupovat 
otroci, ker je lokacija trgovine zelo 
ugodna in jih matere rade pošljejo 
sem, ker ni nevarnosti zaradi cestnega 
prometa.

• BIFE DOBRO OBISKAN

Morda bi kdo rekel, da to pač velja 
za vsak bife. Razumljivo, saj prodajo 
v vsakem bifeju mnogo različnih pijač. 
Bolj zanimivo pa je, da so v začetku 
prodali, kljub dvema bližnjima gosti- 
ščima, dnevno po 70, sedaj pa redno 
nad 100 toplih obrokov. Izbira jedi je 
pestra, hrana res kvalitetna. Ko so za
čeli delati tudi močnate jedi — sirove 
in sadne zavitke — so zadeli v črno. 
Ljudje prihajajo ponje že zgodaj zju
traj in zelo povprašujejo po njih. V 
juliju so imeli v bifeju 3,5 milijona S 
din prometa — kar za 700 tisoč več, 
kot so ga sprva načrtovali. Sicer pa 
vlada v lokalu red in ni bilo nobenih 
izgredov, zakaj gostje so korektni in 
pošteni.

• MNENJE KUPCEV

Povprašal sem nekaj kupcev, kaj me
nijo o poslovanju in blagu. Povedali 
so tole:

LUČKA ŠKAFAR:, gospodinja: Zado
voljna sem bolj kot prej, ko je bila v 
Jaršah le ena trgovina. Izbira je zado
stna, najbolj sem zadovoljna, ker do
bim vselej sveže mleko.

TEREZIJA KOVAČIČ, kemič. čistilka: 
Trgovina je dobra, izbira zadostna, kva
liteta blaga v redu. Imajo vse, kar go
spodinje rabimo.

ALOJZ ŠTRAUS, železniški strojevod
ja: Trgovina je za nas precejšnja pri
dobitev. V trgovini Mercator je bila iz
bira mnogo manjša in smo morali ho
diti kupovat celo v mesto. Ne bi ško
dilo, če bi prodajali tudi blago, ki ga 
za zdaj v trgovini Še ni.

JOŽE HAFNER, upokojenec: Veseli 
smo bili, ko so odprli trgovino, Lepo 
je urejena, prostori so svetli. Meso naj 
bi bilo kvalitetnejše in več izbire ne 
bi škodilo. Premalo Je tudi zelenjave. 
Kvaliteta blaga je v redu, izbira velika.

ANGELA ČELIK, delavka: Trgovina je 
zelo priročna, prej smo morali daleč 
hoditi. Dobimo skoraj vse, kar rabimo. 
Osebje je prijazno.

MATIJA MARINŠEK, hišnik: Trgovina 
je zelo blizu. Zadovoljni smo glede me
sa, kako blago pa je tudi dražje. Prav 
je, da strežejo tudi pred trgovino.

Tako torej. Jaršani imajo svojo trgovino, ki jim precej prispe
va k zadovoljstvu in udobju. Želijo si se brivca, mlekarno trafiko 
trgovine in kakšne servise, saj se naselje vedno bolj širi in ima 
tudi večje potrebe. Upajmo, da bodo v prihodnosti tudi to pridobili.

TONE BANCIC
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Cesta nesreč in smrti
Že precej let nazaj uvršča

mo — poleg Zaloške — tudi 
Šmartinsko cesto med najbolj 
obremenjene prometne žile v 
naši občini. To ni nič čudnega, 
saj so ob njej poleg Javnih 
skladišč in živilskega kombi
nata Žita zrasli v zadnjih letih 
mnogi poslovni objekti, ki va
nje in iz njih dan za dnem vo
zijo številna tovorna in osebna 
motoma vozila.

Promet po tej cestj je zad
nja leta stalno naraščal in je 
Postal zlasti v zadnjem obdob
ju zelo gost. Najmočnejši je od 
5.30h do 14.30h, ko različne 
gospodarske organizacije redno 
poslujejo, pa tudi v popoldan
skih in večernih urah je Smar- 
tinska cesta dokaj obremenje
na.

S prometom vred pa se ve
čajo tudi zapleti, ki se v mno
gih primerih končajo, žal z ne
srečami. Prav o tem bi radi 
zapisali nekaj misli. Število 
nesreč na tej cesti je že to
likšno, da bi jo skoraj lahko 
imenovali »cesto nesreč in 
smrti«.

Ob vseh nesrečah, ki jih si
cer ne moremo našteti, je bilo 
lahko ugotoviti, da so sc zgo
dile zlasti na dveh kriitčnih 
točkah prj semaforu na kri
žišču Smartinske in Pokopali
ške ceste ter na križišču Šmar- 
tinske ceste s Kodrovo ulico, 
v nekaj primerih pa tudi Pr> 
Žitu.

Semafor je iz več razlogov 
poglavje zase. Prav v minulih 
mesecih letošnjega leta je že 
nekajkrat prenehal delovati, 
kar je povzročilo veliko zmedo 
na tem križišču. Vozniki več
krat niso vedeli, kako ukrepa
ti, še posebej, če so se znašli 
med njimi predrznejši, ki so 
izsiljeval; prednost. Menimo, 
da bi morala Javna razsvet
ljava ta semafor temeljito pre
gledati in vse okvare sproti 
odpravljati.

Ne glede na to Pa se je v 
juliju in avgustu primerilo na 
tem križišču v razdobju dveh 
tednov kar pet nesreč, prj če
mer je bilo nekaj ljudi poško
dovanih, največ pa je bilo ma
terialne škode. Pripomniti pa 
je treba, da so se zgodile ne
sreče ob pravilnem delovanju 
semafora! Vzroki tem nesre
čam? V enem primeru so od
povedale zavore, v vseh dru
gih primerih pa je bilo po sre
di izsiljevanje i.rednosti: voz
nik} so vozili skozi rdečo luč 
ali pa zavijali v levo, ko bi 
morali dati prednost naravnost 
vozečim vozilom. Teh prekr
škov je na tem križišču vedno 
več in lahko pričakujemo po
temtakem še več nesreč. Ne bi 
bilo napak, če bi prometni or

gani zlasti ob dnevnih koni
cah nekoliko nadzoroval} pro
met in takšne kršitelje tudi 
primerno kaznovali.

Poseben problem je križišče 
Smartinske ceste s Kodrovo 
ulico. Tam se je primerilo več 
nesreč zaradi neprevidnasti 
pešcev ali kolesarjev, prav tako 
pa tudi zaradi prehitre vožnje 
voznikov motornih vozil.

Pešci prehajajo cesto tudi 
zunaj označenega prehoda za 
pešce, če pa gredo čezenj, pa 
tudi vselej ne pogledajo, če je 
cesta prosta. Nekajkrat so ne
kateri zakoračili na cesto tudi 
vinjeni. Po drugi strani pa 
mnogi vozniki motornih vozil 
tod prehitro vozijo, čeprav je 
tu strnjeno naselje in bi morali 
upoštevati z zakonom dovolje
no najvišjo hitrost. Med voz
niki motornih vozil skorajda ni 
nobene izjeme. Zlasti drzni so 
oni, ki ima,jo vozila z več konj
skimi močmi in večjimj kuba- 
turami, pa tudi poklicni vozni
ki tovornjakov in še posebej 
vozniki mestnega prometa niso 
pri tem izvzeti. Zaman .so zna
ki ob cesti, zaman nove tabli
ce z označeno dovoljeno hit
rostjo na tovornjakih in avto
busih. Vsem se mudi, zelo mu
di, četudi bi morda takšna div
ja vožnja privedla v smrt njih 
same ali druge ljudi na cesti.

Kdaj bo torej na Smartinski 
cesti primeren red? Kdaj bosta 
vožnja in hoja varnejši? Ali 
bo zaman tudi prizadevanje 
Krajevne skupnosti na tem 
področju, ki skuša s pomočjo 
ustreznih občinskih organov 
urediti prometni režim z raz
nimi znaki in označenimi pre
hodi za pešce? Ali naj torej 
ta cesta še naprej nosi nepi
san, tembolj nevšečen naziv 
»cesta nesreč in smrti«?!

T. Bančič

Novo nogometno igrišče 
na Vevčah ’

V nedeljo 20. VIII. 1967 so 
v športnem parku na Vevčah 
slovesno odprli novo nogomet
no igrišče. Ob tej priliki je do
mači nogometni klub Slavija 
odigral za trening dve tekmi, 
v katerih je vodstvo kluba pre
izkusilo vse igralce za skorajš
nje prvenstvo v SNL. V prvi 
tekmi je Slavija premagala Ili
rijo s 3:0, v drugi pa so doma
čini gladko odpravili Slovana s 
7:0.

SE EN POSNETEK IZ NOVIH JARŠ: NOTRANJŠČINA NO
VE SAMOPOSTREŽNE TRGOVINE! BERITE ČLANEK NA 

SEDMI STRANI!

V kratkem bo na Zaloški cesti, nasproti gostilne Triglav, od
prta nova samopostrežna trgovina

Pomoč družbe je treba tudi vračati
Pred nedavnim je odpotoval na enoletni študij v Združene 

države Amerike bivši dijak VI. gimnazije iz Most Vladimir Vajda. 
Pred odhodom mu je naš sodelavec zastavil nekaj vprašanj, na ka
tera je ta, nadvse skromen devetnajstletnik odgovoril naslednje:

1. Zanima nas, kako si bil iz
bran in kdo ti je omogočil brez
plačen študij v ZDA?

Vladimir Vajda

»Jugoslovanski mladinski list 
Mladost je skupno z birojem za 
mednarodno izmenjavo študentov 
razpisal tekmovanje v učnem 
uspehu za najboljšo šolo, razred 
in posameznika. K tekmovanju se 
je prijavila tudi VI. gimnazija. Ker 
je bila edina z Slovenije, je ime
la možnost prijaviti nekaj najbolj
ših dijakov za razdelitev nagrad. 
Za enoleten študij v ZDA sem bil 
na mladinskem sestanku predla
gan jaz. Predlog je bil poslan v 
Beograd, od koder sem čez nekaj 
časa dobil sporočilo, da sem iz
bran v ožji izbor. Nato sem se 
odpravil v Beograd na opravlja
nje izločilnih testov. Te sem 
uspešno rešil in bil izbran kot 
edini Jugoslovan za enoletni štu
dij v ZDA. Brezplačen študij mi 
omogoča biro za mednarodno iz
menjavo študentov«.

2. Ali nam lahko zaupaš, v ka
terem kraju in na kateri univerzi 
boš študiral?

Pomembno je tudi to, da konča 
dijak šolanje v rednem štiriletnem 
roku, ki je določen za gimna
zijce«.

4. Na VI. gimnaziji si bil pred
sednik komiteja ZMS. Nam lahko 
poveš, ali je organizacija ZM 
imela kakšen vpliv pri oblikova
nju tvoje osebnosti?

»Delovanje v ZM me je sezna
nilo z likom vrednega mladinca 
naše družbe. V organizaciji ZM 
sem se seznanil z neštetimi pro
blemi in te znal tudi pravilno 
vrednotiti. Brez dvoma je Zveza 
mladine imela pomemben vpliv 
pri oblikovanju mojega notranje
ga jaza«.

5. Ob koncu bi te radi povpra- 
šcli še o tvojih trenutnih željah?

»Rad bi se zahvalil vodstvu VI. 
gimnazije, še posebej ravnatelju 
Antonu Medvedu in občinskemu 
komiteju ZMS za pomoč in razu
mevanje med šolanjem na gim
naziji, še posebno ob odhodu. 
Edina želja, ki jo imam, je ta, da 
čimbolj vredno predstavljam svo
jo domovino v Ameriki in nato z 
istim elanom nadaljujem v Ljub
ljani«.

Upamo, da nam je v tem krat
kem razgovoru uspelo predstaviti 
enega prizadevnih mladincev na
še občine. Zato naj bodo ob kon
cu tudi naše želje enake nje
govim.

Uspeh, ki ga je dosegel dijak 
Vladimir Vajda, je obenem tudi 
bogato priznanje pedagoškemu 
vodstvu VI. gimnazije za delo in 
vzgojo mladine.

TOVARIŠ UREDNIK!
Vajeni smo že, da se v no

gometu zgodi to in ono. Prav
zaprav se vse vrti okoli de
narja, tako da merimo moč 
nogometnih klubov in igral
cev po milijonih. Pripadnost 
nogometnemu kolektivu je to
rej odvisna od finančne zmog
ljivosti druHva. Tako je v 
poklicnem nogometu.

Kako pa je v nogometnih 
društvih, ki tekmujejo v niž
jih tekmovalnih razredih?

Tudi v takih društvih ima 
veliko vlogo denar, le da zne
ski niso milijonski, ampak se 
vrtijo od 5 do 6 mestnih šte
vil.

Skoraj bi zašel in pisal o 
razmerah v jugoslovanskem 
nogometu, čeprav že od vsega 
začetka mislim na nogomet 
v naši občini.

Se pred leti ko je Slovan 
igral v drugi zvezni ligi, sem 
lahko zasledil v vašem ča
sopisu več prispevkov, ki so 
kritično ocenjevali vodstvo 
in politiko tega drštva. Po
tem je nastopilo zatišje.

V zadnjem času pa je sli
šati več pripomb o delu no
gometnega kluba Slavija, ki 
baje svoje igralce nagrajuje 
celo za udeležbo na treningu, 
za prestop h klubu pa nudi 
še kaj več.

Prepričam sem, da te raz
mere poznate in upam, da ni 
skrivnost, če se o tem piše.

Zanima me zlasti, koliko 
je v tem resnice in kaj o tem 
sodijo najvišji družbenopoli
tični forumi v občini.

Jože Bregar

Pripis uredništva:
Uredništvo Nsk je pismo tov. 

posredovalo upravi nogometne
ga kluba Slavija in jo zapro
silo za ustrezen odgovor. Ko ga 
bomo dobili, ga bomo objavili.

Uredništvo

Postanite tudi Vi
nataenik

sicupkosT
Glasilo SžDl. uju0i.umna 'V'OSTfc-pouo£

Nove knjige v LK Moste
junij - julij 1967.

»Študiral bom v Severni Ame
riki v državi New Hempshire v 
mestu Exeter na akademiji, ki no
si naslov Philip Exeter Ecademy, 
to je v neposredni bližini unver- 
zitetnega mesta Boston. Odločil 
sem se za študij strojništva; ker 
pa na ameriških fakulteteh tega 
predmeta ni, se bom na osnovi 
preizkusnih testov odločil za ne
kaj sorodnega«.

Ernest Adamič: Ljudje v viharju; Di- 
miter Angelov: Na življenje in smrt; 
Antologija ruske fantastike XIX i XX 
veka; Isaac Asimov: V svetu ogljika; 
Lojze Bizjak: Gornja Vipavska v Na
rodnoosvobodilni vojni; Anton Breznik: 
Življenje besed; Vladimir Bračič: Vino
rodne Haloze; Alfred Edmund Brehm: 
Kako žive životinje; Radule Butorovič in 
Albert Klun: Tretja prekomorska briga
da; Arthur C. Clarke: Podobe prihod
nosti; Franc Detela: Zborno delo. 5.

nik morja; Zdravko Neuman: Od želje 
do odločitve pri izbiri poklica; Osnov
ni zakon o zdravstvenom osiguranju i 
Osnovni zakon o organizaciji i finan
siranju socijalnog osiguranja; Miroslav 
Počujlič: Klase i savremeno društvo;
Ela Peroci: Pozabljene pravljice; Mirko 
Petrovič: Dečki s troogelnega trga; De
nis Poniž in Ferdinand Miklavc...: 
Knjiga 441; Heinz Richter: Nova škola 
radio-tehniko i elektronike -.—4. knj.; 
Jean Rousselot: Franc Liszt; Sodobna

3. Kot odličen dijak na VI. gi
mnaziji, si si prav gotovo nabral 
že dokaj izkušenj. Kaj bi lahko 
svetoval sedanji generaciji pri do
seganju čimboljših učnih uspe
hov?

»Če bi začel še enkrat v gimna
ziji, bi se nedvomno še bolj učil 
kot sem se dosedaj. Prvi pogoj za 
dober uspeh je sprotno delo. Ta
ko ostane še dovolj časa za vse 
druge aktivnosti. Zdi se mi, da se 
premalo zavedamo pomoči druž
be in to pomoč je treba tudi vra
čati v obliki sposobnih delavcev.

knj.; Janez Gradišnik: Slovenščina za 
Slovence; Matevž Hace: Korenino se 
trgajo; Stefan Heym: Oči razuma; An
ton Ingolič: Nebo nad domačijo; Ja
mes Joyce: Ulikses. 1. knj.; Jože Ke
renčič: Domačija; Karel Leskovec: Križ- 
potja; Ljubljana in njeno turistično za
ledje; France Lokar: Posute ceste; Ernst 
Londorf: Pekel na Jacintu; Mihailo Ma
rič: Sorgo, obveščevalec stoletja; Hans 
Mayer: Pogledi na savremenu književ
nost; Karl May: Vlnetou 1, 2, 3. knj. Vi- 
netoujovi dediči. Zaklad v srebrnem je
zeru; Friedrich Michael: Gospa z do
brimi priporočili; Michel Mohrt: Ujet-

japonska keramika; Emil Sovdat: Tom, 
kjer teče bistra Zilja; Igor Stravinski: 
Moje shatanje muzike; Leopolda Su
hodolčan: Dobrijska balada; Magda
Szab6: Ples v maskah; Sutjeska; Saša 
Vegri: Zajtrkujem v urejenem naročju; 
Roman Vlacb: Poletje na Portugalskem; 
Mirko Vujačlč: Ko zvezde postanejo
igračke; Monika Warnertska: Alarm na 
riževih poljih; Jane Watson Werner: 
Svet znanosti; Egon Wiberg: Anorgan
ska kemija; Zakon o Izobraževalnih 
skupnostih In o financiranju vzgoje 'In 
izobraževanja v SR Sloveniji; Zakon o 
organizaciji zdravstvene službe v SR 
Sloveniji.
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Križanka
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VODORAVNO: 1. glavni izdelek to
varne v Vevčah, 6. okensko steklo. 10. 
letoviiče na Gorenjskem, kjer ima po
čitniški dom tudi skupnost za organiza
cijo počitnic delovnih kolektivov iz na
še občine, 11. sredozemska rastlina, ka
tere stilizirani listi so krasili korintske 
stebre, 13. drugo ime za lovskega leo
parda, ki živi v afriških stepah in sa
vanah, 14. narodna junakinja iz naše 
občine, ki je bila ustreljena leta 1942 
na dvorišču tovarne Saturnus (Vida), 16. 
avtomobilska oznaka Ogulina, 17. znan
stveno načelo, pravilo. 19. ime odstav
ljenega predsednika kitajske republike 
Sao Cija, 20. član košarkarskega kluba 
Slovan, 22. ptica ujeda (brkati), 23. 
zračni duh iz Shakespearove drame Vi
har, 25. pozitivna elektroda, 28. nezna
na ženska, 30. kemični znak za radij, 
31. sestavina, sestavni del, 34. kratica 
za »tega meseca«, 36. priljubljen roman 
umrlega slovenskega pisatelja Janeza 
Jalna o življenju koliščarjev, 37. žila 
utripalnica, 40. košarkar Slovana, 42. 
grška črka, s katero označujemo ne
znanko v matematiki, 44. kratica za ne- 
govorno besedo, 45. orel iz germanske 
mitologije, 46. šahovska figura, 49.

veznik, samoveznica, 53. človek, ki se 
nepoklicno ukvarja s čim, 55. pripo
vedno pesništvo, 56. umetnik s čopičem 
in barvami, 57. britansko oporišče na 
jugu Arabskega polotoka, ki se bojuje 
za neodvisnost, 58. del Panonske niži
ne severovzhodno od Donave in Tise.

NAVPIČNO: 1. pravoslavni duhovnik, 
2. vrsta poldragega kamna, 3. zmečkan 
krompir, 4. industrija transportnih in hi
dravličnih strojev v naši občini, 5. za
četnici velikega slovenskega impresio
nističnega slikarja, 6. očarljivost, mika- 
vost, 7. vzdevek nekdanjega ameriškega 
predsednika Eisenhovverja, 8. jadranski 
otok, 9. letopis, kronika, 10. ubežnik, 
dezerter, 12. rojstni kraj Karla Mama 
v Zahodni Nemčiji, 13. visoka vzpetina, 
14. vrtna rastlina trajnica, katere ko
ren uporabljajo v zdravilstvu in indu
striji parfumov, 15. popotna bisaga, 18. 
nauk o govorništvu, 21. član našega ko
šarkarskega kluba Slovan, 23. mozolja- 
vica po obrazu. 26. obdobje. 27. staro
rimski bog ljubezni, 29. oblika pomož
nega glagola biti, 32. kemični znak za 
svinec, 33. ime ameriškega humoristič
nega pisca Buchwalda, 34. pritisk, 35. 
ripsasta svilena tkanina z vtisnjenimi

spreminjastimiv zorci, 38. tovarna peri
la v Celju, 39. Ober, 41. soteska, ja
rek, 43. velik kamen, 46. socialni polo
žaj, 47. organska spojina, derivat, amo
niaka, 48. pokrivalo otrok pri igri, 51. 
eno od čutil, 52. skandinavsko moško 
ime, 54. kradljivec, 56. kemični znak za 
antimon.

Posetnica
Tov.

ANA JEKLAR

Ana je zaposlena v 'industrijskem 
obratu v naši občini. Kater obrat 
je to?

PREMEŠANE ČRKE
Vsak izmed nas
DINOS pozna, 
industiijski obrat
pa anagram da.

Rebus

ISKALNICA 
glavna mesta

PRIMOŽ, KDAJ NAJ TE ZBUDIM? PES 
TA NAS POSLOVODJA MATE NE PRI
DE DALEČ, ZATO POTUJE S PARIZAR- 
JEM. GABER NE MARA MEDU, NAJ
RAJE JE ČOKOLADO ZNAMKE STOCK. 
-HOLMOV VSAKEGA MATI RA«, NAM 
PRAIV MIHA, A GREGOR MISLI, DA 
NI TAKO DOBER. LINE SO ODPRTE, 
ZATO VLEČE PREKO PRAGA. -MOJE 
ŽREBE OGRADO PRESKOČI«, SE HVALI 
MIHEL. SIN, KI STOJI TAM, SE JE VR
NIL IZ BONANZE.

V gornjih stavkih je skritih 15 evrop
skih glavnih mest.

(Primer za reševanje skrivalnice: v 
stavkih — našA MANja in KareL IMAta 
rada otroKA. IROkezi so star narod — 
so skrita trig lavna mesta: Amon, Lima 
in Kairo).

REŠITEV UGANK IZ PREJŠNJE ŠTEVILKE

KRIŽANKA: Vodoravno: 1. Maček, 6. 
spoj, 10. Titani, 11. teran. 13. Maroko. 
14. Pokovec, 16. UN (United Nations), 
17. satira, 19. one, 20. rja, 22. Ana, 23. 
stran, 25. Natun, 28. tkivo, 30. DT, 31. 
trepetlika, 34. ZK, 36. Nolll, 37. Totra, 
40. vokal, 42. EKA. 44. Aar, 45. Elo, 46. 
škarje, 49. V(ilma) B(ukovec), 50. no
gomet, 53. poleno, 55. nosek, 56. rastli
ne, 57. jata, 58. Adana.

SATOVNiCA: 1. Wallas, 2. lenoba, 3. 
opekar, 4. Ksaver, 5. vabilo, 6, Iranke, 
7. predor, 8. Dolsko, 9. sekira.

POSETNICA: Nove Jarše
PREMEŠANE ČRKE: Dora «= Rado
REBUS: vaterpolo (v A T, eR, pol O)

Rebus

Plavanje je zelo zdrav šport. Začeti je treba seveda zgodaj. Akcija NAUČIMO 
SE PLAVATI bo le tedaj uspela, če se bomo vsi zavzeli zanjo.

KINO SPORED ZA MESEC SEPTEMBER 

Kino »TRIGLAV«
1.— 3. »SKRIVNOSTNA SOSEDA« — ameriški film in »NA 

SVIDENJE, CHARLIE« — ameriški barvni cinema- 
scope zabavni film.

4,— 5. »LJUBEZENSKA KLETKA« — francoski film.
6,— 7. »PRIKAZNI IZ SARAGOZE« — poljski zgodovinski 

cinemascope film (predstavi zaradi dolžine filma sa
mo ob 17. in 20. udi!)

8.—10. »ZAKON MIMO ZAKONA« — ameriški barvni cine
mascope westem film.

11,—12. »BREZ POTNEGA LISTA V TUJI POSTELJI« — 
nemški film.

13,—14. »MOŽ Z ZLATO PIŠTOLO« (Warlock) — ameriški 
barvni cinemascope western film.

15,—17. »PROPAD RIMSKEGA CESARSTVA« — ameriški 
barvni spektakel v cinemascopu. Predstavi zaradi dol
žine filma ob 17. in 20. uri.

18.-20. »GLASNA ŠEPETANJA« — ameriški film, v kate
rem skupaj igrata Shirley Mac Laine in Audrey Hep
burn.

21. —24. »STROGO ZAUPNO IPCRESS« — angleški barvni ci
nemascope vohunski film.

25.—26. »GREMO V MESTO« — italijansko-jugoslovanski film. 
27.—30. »PRESTRELJENI DOLAR« — italijanski barvni cine

mascope western film in
»ČRNI OREL« — mehiški barvni pustolovsko-glasbeni 
film (predvidoma samo ob 16. uri!).

Kino »VEVČE«
1. — 3. »DEMONA« — francoski kriminalni film.
6.— 7. »LUCIJA« — slovenski film po povesti »Strici« Fran

ca Šaleškega Finžgarja.
8. —10. »OLD SHATTERHAND« — nemško-jugoslovanski

barvni pustolovski film po romanu Karla Maya.
13.—14. »ZGORAJ NEBO — SPODAJ BLATO« — barvni 

francoski dokumentarni film iz pragozdov Nove Gvi
neje.

15, —17. »KARAVANA HRABRIH« — ameriški western film. 
20.—21. »PRIKAZNI IZ SARAGOZE« — poljski zgodovinski

spektakel v cinemascopu.
22. -24. »PRIGODE TOMA IN JERRYJA« — ameriške barvne

risanke
27.-28. »ČRNA KRONIKA« — španski film — drama.
29. —30. »H U D« — ameriški cinemascope film — drama z

Zahoda.

Kino »ZALOG«
film v cinemascopu.

9. —10. »PTICI« — ameriški barvni fantastični film.
16, —17. »SULEJMAN VELIČASTNI« — italijanski barvni ci

nemascope zgodovinski spektakel.
23. —24. »LEV« — angleški barvni film v cinemascopu, posnet

v Tanganjiki.
2. — 3. »KRVAVI KAPITAN« — španski barvni pustolovski

30. sept in
L okt. »TAURUS, SIN ATTILE« — italijanski barvni zgodo

vinski spektakel v cinemascopu .

Kino »ZADOBROVA«
2,— 3. »SULEJMAN VELIČASTNI« — italijanski barvni 

spektakel v cinemascopu.
samo 6. »DAN ZA LEVE« — italijanski widescreen film.

9,—10. »V SLUŽBI PANCHA VILLE« — mehiški barvni pu
stolovski film.

samo 13. »LOLITA« — angleški film — cinemascope.
16.—17. »NE JOČI, PETER!« — slovenska humoristična zgod

ba iz NOB.
samo 20. »RAZBITO OGLEDALO« — ameriški cinemascope 

film — kriminalna drama.
23.—24. »KRIK STRAHU« — angleški film — grozljivka, 
samo 27. »PREMIŠLJENO DEJANJE« — sovjetski barvni — 

komedija.
30. sept. in
1. okt. »SKRIVNOSTI PARIZA« — francoski barvnj pusto

lovski film v cinemascopu.

ZDRUŽENE PAPIRNICE 
LJUBLJANA
Sedež: Ljubljana — Vevče 
Ustanovljene leta 1842.

IZDELUJEJO:
SULFITNO CELULOZO I. a za vse vrste papirja 
PINOT AN — strojilni ekstrakt
BREZLESNI PAPIR za grafično in predelovalno industrijo: 

za reprezentativne izdaje, umetniške slike, propagandne 
in turistične prospekte, za pisemski papir in kuverte 
najboljše kvalitete, za razne protokole, matične knjige, 
obrazce, šolske zvezke in podobno 

SREDNJEFINI PAPIR za grafično in predelovalno industrijo: 
za knjige, brošure, propagandne tiskovine, razne obraz
ce, šolske zvezke, risalne bloke itd.

KULERJE ZA KUVERTE, obrazec, bloke formularje, reklam
ne in propagandne tiskovine 

KARTONE za kartoteke, fascikle in mape
RASTR1RAN PAPIR brezlesni in srednjefini za šolske zvezke, 

za uradne in druge namene 
PELURM PAPIR bel in barvan.

ZAHTEVAJTE VZORCE?
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Razgovori s športnimi 
funkcionarji

Z Vilijem Pfundnerjem začenjamo vrsto intervjujev s šport
nimi funkcionarji. To so ljudje, od katerih je odvisno delo klu
bov, od katerih je pravzaprav odvisen, ali kak klub dela ali 
ne. In še nekaj: prav malo jih je in — zastonj delajo. Dokler je 
klub neopazen, potem tudi o funkcionarjih ne ve nihče ničesar 
(pri pohvalah in podobno). Ce klub doseže uspehe — za to pa so 
potrebna sredstva — tedaj pa je funkcionar še kako viden! On 
je ustvaril črni fond, od je dobil nedovoljena sredstva in storil 
vse, kar naj bi bilo narobe!?

Kralke iz športa
Ljudem namreč ne gre v gla

vo, da bi bilo mogoče kaj take
ga narediti le z večletnim po
žrtvovalnim delom, sploh pa ne 
da bi kdo kaj takega delal za
stonj.

Pa tudi taki ljudje so in če 
jih ne bi bilo, ne bi imeli ni
česar, razen pouka telesne vz
goje v šolah.

Začnimo torej z enim najsta
rejših športnih delavcev v na
ši občini, dušo NK Slovan. Od
govoril nam je na nekaj vpra
šanj:

— Koliko časa se že ukvar
jate s športom, kdaj in kako 
ste začeli?

... Pred 48 leti sem pričel 
telovaditi v kranjskem Sokolu. 
Ko smo se preselili v Šiško, ki 
je bila takrat središče Ljub
ljanskega nogometa, sem pričel 
igrati nogomet, in sicer kot 
mladinec v slavnem klubu Ili
rija, ki sta ga tedaj vodila še 
bolj slavna, danes že pokojna 
Evgen Betteto in inž. Stanko 
Bloudek. Ta dva sta me tudi 
pritegnila k organizacijskemu 
delu.

— Koliko časa pa že delate 
pri Slovanu?

... Leta 1961 me je povabil 
v to društvo takratni predsed
nik moščanske občine Ciril 
Fain, s katerim sva skupaj de
lovala kot nogometna funkcio
narja že pred vojno.

Vili Pfundner

— Brez dvoma ste v svoji 
dolgoletni dejavnosti opravljali 
nešteto funkcij.

... Najprej sem bil referent 
za mladince pri Iliriji, zatem 
pa sekretar nogometne sekcije 
tega tedaj slavnega športnega 
društva. Obenem sem postal 
nogometni sodnik in sodil pre
ko 150 tekem. Ker sem menil, 
naj bi se sodniki osamosvojili 
kot posebna organizacija, ki ne 
bo podrejena nogometni zvezi, 
so me izključili iz sodniških 
vrst. Pač pa so me na ljubljan
ski podzvezi določili za selek
torja slovenske nogometne rep
rezentance. Tu sem bil leto dni, 
nakar so me določili za tre
nerja tedanje Mladike (na ig
rišču kasnejšega Slovana). Le
ta 1938 sem tam prenehal de
lati in začel nato šele leta 1945 
v NK Svoboda. Leta 1961 sem 
začel delati pri NK Slovan, 
medtem pa sem bil med usta
novitelji občinske zveze za te
lesno kulturo in njen sekretar.

— Priznanja za to delo?

... Pred vojno sem prejel 
javno priznanje kot najboljši

slovenski nogometni sodnik, po 
vojni pa sem prejel plakete od 
okrajne zveze za telesno kul
turo Ljubljana, občinske zveze 
za telesno kulturo Moste-Polje 
in od nogometnega kluba Slo
van.

Sedaj pa osrednje vprašanje: 
kako je pri Slovanu sedaj, ko 
je izpadel iz slovenske lige?

... Rekel bi da so težave ne
premostljive. Nogomet je po
stal nekaka črna ovca športa in 
v nemilosti pri družbenih de
lavcih (mislim tiste, ki odloča
jo o sredstvih). Seveda pa je 
res, da so v nogometu marsi
kakšni pojavi, kj so jasen od
raz našega življenja. Je že ta
ko. Standard raste, z njim vred 
pa tudi zahteve mladih. Kjer 
je vsega v izobilju, je samo- 
met pa je naporen (a duhovit) 
premagovanje kaj malo. Nogo- 
šport, ki zahteva mnogo vadbe.

Ko smo že izpadli, vseeno 
lahko povem, da smo na to ra
čunali. Po izpadu iz II. zvezne 
lige nas je ostalo v klubu le 
še nekaj: Ostojič, Otrin, Burič 
in jaz. Zakleli smo se, da bo
mo začeli znova, s svojimi ig
ralci in na čisti amaterski os
novi. To pa je pomenilo na
stopati v slovenski ligi z mla
dinci. Kaj naj bi pričakovali 
drugega? Fantje so bili nad
vse perspektivni — toda prišlo 
je še slabše: več dobrih igral
cev nam je pobral sosedni klub 
ki smo mu ves čas doslej de
lali le usluge in nikoli vzeli ni
ti enega igralca. Je že tako — 
»krvni davek za poštenost«.

Sedaj bomo morali začeti še 
z maljšimi. To ne bo težko, 
kajti novi Slovanov mladinski 
klub je najboljši magnet za 
mlade. In že vleče, le trajalo 
bo. Kako je pri Slovanu, spra
šujete? 3 milijone starega dol
ga! Pa še sistem pokroviteljev 
za nas ni uspel, kajti podjetja 
so v težkem položaju. Na račun 
kvalitete dela smo morali od
povedati profesionalnemu tre
nerju.

Rad bi to priliko izrabil za 
apel na občane. Spomnite se, 
kako je končal nogometni klub 
Krim, rezervoar mladih talen
tov. To smo tudi mi, a tudi mi 
rezervoar talentov, ki naseda
jo na obljube. Potrebujemo 
funkcionarje! Priključite se 
nam, kajti nismo še izgubili vo
lje. Te nam ne manjka le de
narja.

— Kaj mislite o dogodkih v 
letošnjem prestopnem roku 
profesionalnih nogometašev?

... Ce žele milioni naših lju
di profesionalni nogomet, naj 
ga imajo, Treba pa je ločiti 
amaterje od profesionalcev. 
Slednji naj se žive sami, tek
movanje amaterjev pa je treba 
popestriti in mu dati večjo ve
ljavo. Naj tekmujejo tudi za 
amaterskega prvaka Jugoslavi
je.

Letošnji prestopni rok je bil 
res nekaj umazanega. Ne kri
vim tovarišev iz Bežigrada. 
Morali so držati tempo z dru
gimi. Toda odgovarja naj oni, 
ki je to začel in dovolil. Če bi 
vse te milijone obrnili v iz
gradnjo objektov ali v vzgojo 
svojih nogometašev, bi s tem 
dosegli povsem drug učinek. 
Ali se spominjate Kranjca, Ni
količa, Žabjeka in Moreta. Vsak 
da za to je treba požrtvovalno- 
si lahko vzgoji take igralce. To- 
sti in dela.

Nekako pred letom dni so neznani 
mladinci, doma verjetno iz Zelene ja
me, vdrli v delovadnico Partizana v Ze
leni jami, razbili vrata in nekaj omar. 
Skoraj ob obletnici so ta podvig ne
znanci ponovili. Tudi sedaj so to storili 
mladinci iz Zelene jame, čeprav zopet 
ni točno znano kdo bi to bil. Tokrat se 
niso zadovoljili le z razbijanjem, am
pak so prešli že na krajo. Stvar utegne 
biti prav nevarna, saj so odnesli 3 ma
lokalibrske puške, pištolo in okoli 40.000 
kosov različne municije. Vzeli so tudi 
vojaško puško, vendar so jo našli že 
naslednji dan za ograjo nekdanjega 
Titovega doma. Vse našteto je bilo last 
občinskega strelskega odbora, skrbno 
spravljeno, a vse kaže, da so zlikovci 
skladišče natančno poznali.

Očitno je, da stvar postaja resna. 
Poleg tega, da trpe škodo športne or
ganizacije, ki se že tako komaj otepa
jo dolgov, so ogroženi celo občani. Vse 
kaže, da bodo morali varnostni organi 
resneje ukrepati, kot so doslej.

• •

Nogometaši Slavije so se vrnili z eno
mesečne turneje po Italiji, Franciji in 
Avstriji, kjer so nastopali s spremenlji
vimi uspehi. Pred začetkom slovenske 
nogometne lige pa so odšli še na pri
prave za naporno ligaško tekmovanje. 
Za amaterje so to malce hudi napori.

• •

Košarkar Slovana Drago Peterka se 
še sedaj ni odločil, v katerem klubu 
bo nastopal po vrnitvi iz vojske. Ker pri 
Slovanu ni bil več zadovoljen, je hotel 
prestopiti k Olimpiji. Ko iz tega ni 
bilo nič, se je vrnil In ko so vsi mi
slili, da bo pri Slovanu tudi ostal, je 
sporočil, da odhaja v Split. In zopet 
kaže, da tudi >iz tega ne bo nič, ra-

voda
Seveda, to so ribe.
Res, ampak še . . .? Raki, školjke, je

gulje- čolni in — plavalci. Kako: tudi 
voda bi bila dom ljudi? Da, medtem 
ko se vsi pritožujemo nad neznosno 
vročino, delajo plavalci dvakrat dnev
no -- v vodi.

Kdo pa je na Vevčah bolj priden, 
težko rečemo: ali so to plavalci ali pa 
graditelji novega olimpijskega bazena, 
ki ga delajo kakih 50 m vstran od se
danjega bazena. Zunanja dela na ba
zenu se že bližajo koncu, plavalci pa 
višku svoje tekmovalne sezone.

Kako se je porajal plavalni klub Sla
vijo, je znano. Pionirji, s katerimi so 
pred leti začeli, preraščajo sedaj v 
mladince, za njimi pa prihaja nov rod 
mladih plavalcev, stari problemi pa se 
večajo. V majhnem, 33- metrskem ba

zen seveda slab vtis, ki nekdaj naj
boljšemu Slovanovemu strelcu brez dvo
ma ne koristi.

• •
V prejšnji številki NsK smo pisali, da 

je po odhodu Vilka Sluge na odslu- 
ženje vojaškega roka vse športno živ
ljenje v Zalogu zamrlo. Prejeli smo 
pritožbo in še enkrat preverili podatek. 
Ponovno smo ugotovili, da naše pisanje 
žal drži, čeprav imajo v Zalogu precej 
dobrih športnikov, celo študente VSTK, 
ki pa raje goje šport po drugih klubih 
kot doma.

Prav tako so se pritožili iz Dolskega. 
Tu smo ugotovili, da je prenehala z 
delom sekcija splošne telesne vzgoje, 
da pa namiznoteniška pod vodstvom 
Janeza Tomšiča, Idi' je pri svojem delu 
žal osamljen, kljub težavam dela na
prej.

• •
Poleg volje do treninga, za katero 

pride šele talent, je za šport najbolj 
potrebna disciplina. Boljši kot je šport

nik, več discipline zahteva to od njega. 
Trenerji sicer najboljšim včasih pogle
dajo skozi prste, a trener plavalcav 
Slavije Gašperin ne ravna tako. Eden 
najboljših plavalcev Slavije je prišel 
na bazen šele 20 minut pred tekmo z 
Ilirijo, tako da ne bi imel dovolj časa 
za temeljito ogrevanje. Trener mu je 
prepovedal nastop, čeprav so tako iz
gubili dragocene točke in zasedli zato

zenu morajo Izrabiti čas, ko ni kopal
cev. Zjutraj, ko ni še nikomur do ko
panja, in zvečer, ko najvnetejši kopalci 
že zapuste bazen, trenirajo vneti pla
valci. Zaradi majhnega prostora je se
veda potrebna strožja disciplina pri 
treningu, s katero pa trener Gašperin 
in njegov pomočnik Prevodnik nimata 
težav.

Ko smo jih pred nedavnim obiskali, 
smo se morali čuditi, kako jo mogoče 
trenirati v takih pogojih. Na 4 tek
movalnih stezan je treniralo 20 plaval
cev, ki so se morali strogo držati des
ne strani svojih prog in paziti, da se 
pri srečanjih ne bi preveč ovirali. Seve
da zato nadvse težko čakajo, kdaj bo 
gotov novi 50-metrski olimpijski bazen, 
kjer bo mogoče postaviti 8 tekmovalnih 
stez.

Trener Gašperin ima dela čez glavo. 
Število aktivnih plavalcev se je zvišalo, 
njihova vse večja kvaliteta pa zahteva 
vedno več pozornosti in seveda več tre
ninga. V sezoni je to otežkočeno še s 
tekmovalnim programom. Ker so skoraj

četrto mesto namesto tretje v tekmova
njih za slovenski plavalni pokal.

Prvič, odkar brcajo usnjeno žogo na 
vzhodnem delu Ljubljane, se je dogo
dilo, da klub naše občine »»kapra«« 
•igralce iz drugega kluba, in to celo ta
krat, ko je le-ta v kritičnem položaju. 
Po precej ne-fair metodah je NK Sla
vijo iz Vevč vzela Slovanu letos kar 5 
igralcev. To so Šubic, Dežman, Koza
mernik, štuhlli in Nikolič, medtem ko 
jim ni uspelo pri Križmanu in Radova
nu, ki sta ostala zvesta svojemu klubu.

• •

Mladinski klub, ki so ga pred ne
davnim odprli na Kodeljevem, je v tem 
času, ko se je začetno navdušenje že 
poleglo, sam dokazal, da je bila nje
gova ustanovitev zelo potrebna in po
srečena. Klub je poln ves čas, obna- 
šanej obiskovalcev je doslej res vzorno. 
Seveda je treba za to priznati zasluge 
upravi športnega parka in upravi Slo
vana.

daj so v klubu vpeljali izkaznice. Dobi 
jo lahko vsak mladinec, samo da plača 
mesečno članarino 50 starih dinarjev. 
To jo seveda potrebno, kajti to že sa
mo po sebi opozarja na red. Razumlji
vo je, da bo kdo tudi skušal izrabljati 
gostoljubnost kluba. Zadnjič smo opa
zili mladinca, ki je kupil oranžado, 
pa se potem s steklenico odpeljal. 
Opozorilo je zaleglo.

vsi še mladinci, morajo nastopati tako 
na članskih tekmovanjih kot na mladin
skih. Ta tekmovanja pa so večkrat isto- 
ačsno, pa se dogodi, da se odpravijo 
potem na važnejše tekmovanje. Tako 
niso mogli sodelovati nam ladinskem 
državnem prvenstvu, ki je bilo vk ranju, 
kr so tekmovali v slovenski plavalni ligi. 
Tu so bili v svoji skupini sicer drugi, 
vendar pa so dosegli svoj največji 
uspeh v tekmovanju za plavalni pokal 
Slovenije, kjer so osvojili 4. mesto pred 
nekdanjim državnim prvakom — Ljub
ljano.

Seveda jih tudi ta uspeh obvezuje. 
Pričakujemo namreč še naprej podobne 
uspehe v mladinskih in pionirskih kon
kurencah, kjer so jih do sedaj tudi že 
redno dosegali. Upajmo, da jih bodo 
še naprej, kajti po besedah predsed
nika kluba Toneta Novaka so prav pio
nirji glavna skrb kluba.

Trener Gašperin pa pravi: Seveda, 
ampak šele z olimpijskim bazenom bo
mo imeli take pogoje, da bomo lahko 
trenirali s tako obsežnimi ekipami I

ZDRAV DUH V ZDRAVEM TELESU: PRED ZAČETKOM POUKA SE SKOK V VODO, DA 
BOSTA KONEC POČITNIC IN PRIČETEK POUKA KAK NAJBOLJŠA!

Njihov dom je

Edini poskus, ki pa je bil takoj zatrt, 
je bilo igranje s kartami za denar. Se


